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Alle ore 10.00 di questa mattina, nella ricorrenza del Giovedì Santo, il Santo Padre Francesco ha presieduto
all’Altare della Cattedra, nella Basilica Vaticana, la Santa Messa Crismale.



La Messa del Crisma è stata concelebrata dal Santo Padre con alcuni Cardinali e Vescovi, con i Superiori della
Segreteria di Stato e con i Membri del Consiglio presbiteriale della Diocesi di Roma.

Nel corso della Celebrazione Eucaristica, i sacerdoti hanno rinnovato le promesse fatte al momento della Sacra
ordinazione; quindi ha avuto luogo la benedizione dell’olio degli infermi, dell’olio dei catecumeni e del crisma.

Pubblichiamo di seguito l’omelia che il Papa ha pronunciato dopo la proclamazione del Santo Vangelo:

Omelia del Santo Padre

Il Vangelo ci presenta un cambiamento di sentimenti nelle persone che ascoltano il Signore. Il cambiamento è
drammatico e ci mostra quanto la persecuzione e la Croce sono legate all’annuncio del Vangelo. L’ammirazione
suscitata dalle parole di grazia che uscivano dalla bocca di Gesù durò poco nell’animo della gente di Nazaret.
Una frase che qualcuno mormorò a bassa voce: “Ma questo chi è? Il figlio di Giuseppe?” (cfr Lc 4,22). Quella
frase si “viralizzò” insidiosamente. E tutti: “Ma chi è questo? Non è il figlio di Giuseppe?”.

Si tratta di una di quelle frasi ambigue che si lasciano cadere di passaggio. Uno la può usare per esprimere con
gioia: “Che meraviglia che uno di origini così umili parli con questa autorità!”. E un altro può usarla per dire con
disprezzo: “E questo da dove è uscito? Chi crede di essere?”. Se ci facciamo caso, la frase si ripete quando gli
Apostoli, nel giorno di Pentecoste, pieni di Spirito Santo cominciano a predicare il Vangelo. Qualcuno disse:
«Tutti costoro che parlano non sono forse i Galilei?» (At 2,7). E mentre alcuni accolsero la Parola, altri li presero
per ubriachi.

Formalmente sembrerebbe che si lasciasse aperta una scelta ma, se consideriamo gli effetti, in quel contesto
concreto, queste parole contenevano un germe di violenza che si è scatenata contro Gesù.

Si tratta di una “frase trainante”,[1] come quando uno dice: “Questo è troppo!” e aggredisce l’altro oppure se ne
va.

Il Signore, che a volte faceva silenzio o se ne andava all’altra riva, questa volta non rinunciò a commentare, ma
smascherò la logica maligna che si nascondeva sotto l’apparenza di un semplice pettegolezzo di paese. «Voi mi
citerete questo proverbio: “Medico, cura te stesso. Quanto abbiamo udito che accadde a Cafarnao, fallo anche
qui, nella tua patria!» (Lc 4,23). “Cura te stesso…”.

“Che salvi se stesso”. Qui sta il veleno! È la stessa frase che seguirà il Signore fino alla Croce: «Ha salvato altri!
Salvi se stesso» (Lc 23,35); “e salvi anche noi”, aggiungerà uno dei due ladroni (cfr v. 39).

Il Signore, come sempre, non dialoga con lo spirito maligno, risponde soltanto con la Scrittura. Nemmeno i
profeti Elia ed Eliseo furono accettati dai loro compatrioti e invece lo furono da parte di una vedova fenicia e di
un siro malato di lebbra: due stranieri, due persone di altra religione. I fatti colpiscono nel segno e provocano
l’effetto che aveva profetizzato Simeone, quell’anziano carismatico: che Gesù sarebbe stato «segno di
contraddizione» (semeion antilegomenon) (Lc 2,34).[2]

La parola di Gesù ha il potere di far uscire alla luce ciò che uno porta nel cuore, che di solito è un miscuglio,
come il grano e la zizzania. E questo provoca combattimento spirituale. Vedendo i gesti di misericordia
sovrabbondante del Signore e ascoltando le sue beatitudini e i “guai a voi!” del Vangelo, ci si trova obbligati a
discernere e a scegliere. In questo caso la sua parola non fu accolta e questo fece sì che la folla, accesa d’ira,
tentasse di togliergli la vita. Ma non era ancora “l’ora” e il Signore, ci dice il Vangelo, «passando in mezzo a loro,
si mise in cammino» (Lc 4,30).

Non era l’ora, ma la velocità con cui si scatenarono la furia e la ferocia dell’accanimento, capace di uccidere il
Signore in quello stesso momento, ci mostra che sempre è l’ora. E questo è ciò che desidero condividere oggi
con voi, cari sacerdoti: che l’ora dell’annuncio gioioso e l’ora della persecuzione e della Croce vanno insieme.
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L’annuncio del Vangelo è sempre legato all’abbraccio di una Croce concreta. La luce mite della Parola genera
chiarezza nei cuori ben disposti e confusione e rifiuto in quelli che non lo sono. Questo lo vediamo
costantemente nel Vangelo.

Il seme buono seminato nel campo porta frutto – il cento, il sessanta, il trenta per uno –, ma risveglia anche
l’invidia del nemico che ossessivamente si mette a seminare zizzania durante la notte (cfr Mt 13,24-30.36-43).

La tenerezza del padre misericordioso attrae irresistibilmente il figlio prodigo perché ritorni a casa, ma suscita
anche l’indignazione e il risentimento del figlio maggiore (cfr Lc 15,11-32).

La generosità del padrone della vigna è motivo di gratitudine per gli operai dell’ultima ora, ma è anche motivo di
aspri commenti per i primi, che si sentono offesi perché il loro padrone è buono (cfr Mt 20,1-16).

La vicinanza di Gesù che va a mangiare con i peccatori guadagna cuori come quello di Zaccheo, quello di
Matteo, quello della Samaritana…, ma provoca anche sentimenti di disprezzo in coloro che si credono giusti.

La magnanimità di quell’uomo che manda il suo figlio pensando che sarà rispettato dai vignaioli, scatena tuttavia
in essi una ferocia fuori da ogni misura: siamo di fronte al mistero dell’iniquità, che porta a uccidere il Giusto (cfr
Mt 21,33-46).

Tutto questo, cari fratelli sacerdoti, ci fa vedere che l’annuncio della Buona Notizia è legato misteriosamente alla
persecuzione e alla Croce.

Sant’Ignazio di Loyola, nella contemplazione della Natività – scusatemi questa pubblicità di famiglia -, in quella
contemplazione della Natività esprime questa verità evangelica quando ci fa osservare e considerare quello che
fanno San Giuseppe e la Madonna: «Per esempio, camminano e si danno da fare perché il Signore nasca in
un’estrema povertà e, dopo aver tanto sofferto fame e sete, caldo e freddo, ingiurie e oltraggi, muoia in croce. E
tutto questo per me. Poi – aggiunge Ignazio –, riflettendo, ricavare qualche frutto spirituale» (Esercizi spirituali,
116). La gioia della nascita del Signore, il dolore della Croce, la persecuzione.

Che riflessione possiamo fare per trarre profitto per la nostra vita sacerdotale contemplando questa precoce
presenza della Croce – dell’incomprensione, del rifiuto, della persecuzione – all’inizio e nel cuore stesso della
predicazione evangelica?

Mi vengono in mente due riflessioni.

La prima: non meraviglia constatare che la Croce è presente nella vita del Signore all’inizio del suo ministero e
perfino prima della sua nascita. È presente già nel primo turbamento di Maria davanti all’annuncio dell’Angelo; è
presente nell’insonnia di Giuseppe al sentirsi obbligato ad abbandonare la sua promessa sposa; è presente
nella persecuzione di Erode e nei disagi che patisce la Santa Famiglia, uguali a quelle di tante famiglie che
devono andare in esilio dalla propria patria.

Questa realtà ci apre al mistero della Croce vissuta “da prima”. Ci fa comprendere che la Croce non è un fatto a
posteriori, un fatto occasionale, prodotto da una congiuntura nella vita del Signore. È vero che tutti i crocifissori
della storia fanno apparire la Croce come se fosse un danno collaterale, ma non è così: la Croce non dipende
dalle circostanze. Le grandi croci dell’umanità e le piccole – diciamo così – croci nostre, di ognuno di noi non
dipendono dalle circostanze.

Perché il Signore ha abbracciato la Croce in tutta la sua integrità? Perché Gesù ha abbracciato la passione
intera? Ha abbracciato il tradimento e l’abbandono dei suoi amici già dall’ultima cena, ha accettato la detenzione
illegale, il giudizio sommario, la sentenza sproporzionata, la cattiveria senza motivo degli schiaffi e degli sputi
gratuiti… Se le circostanze determinassero il potere salvifico della Croce, il Signore non avrebbe abbracciato
tutto. Ma quando è stata la sua ora, Egli ha abbracciato la Croce intera. Perché nella Croce non c’è ambiguità!
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La Croce non si negozia.

La seconda riflessione è la seguente. È vero che c’è qualcosa della Croce che è parte integrante della nostra
condizione umana, del limite e della fragilità. Però è anche vero che c’è qualcosa di ciò che accade nella Croce
che non è inerente alla nostra fragilità, bensì è il morso del serpente, il quale, vedendo il crocifisso inerme, lo
morde e tenta di avvelenare e screditare tutta la sua opera. Morso che cerca di scandalizzare - questa è
un’epoca degli scandali-, morso che cerca di immobilizzare e rendere sterile e insignificante ogni servizio e
sacrificio d’amore per gli altri. È il veleno del maligno che continua a insistere: salva te stesso.

E in questo morso, crudele e doloroso, che pretende di essere mortale, appare alla fine il trionfo di Dio. San
Massimo il Confessore ci ha fatto vedere che con Gesù crocifisso le cose si sono invertite: mordendo la carne
del Signore, il demonio non lo ha avvelenato – in Lui ha trovato solo mansuetudine infinita e obbedienza alla
volontà del Padre – ma, al contrario, unita all’amo della Croce ha inghiottito la Carne del Signore, che è stata
veleno per lui ed è diventata per noi l’antidoto che neutralizza il potere del maligno.[3]

Queste sono le riflessioni. Chiediamo al Signore la grazia di trarre profitto da questi insegnamenti: c’è Croce
nell’annuncio del Vangelo, è vero, ma è una Croce che salva. Pacificata con il Sangue di Gesù, è una Croce con
la forza della vittoria di Cristo che sconfigge il male, che ci libera dal Maligno. Abbracciarla con Gesù e come
Lui, già “da prima” di andare a predicare, ci permette di discernere e respingere il veleno dello scandalo con cui
il demonio cercherà di avvelenarci quando inaspettatamente sopraggiungerà una croce nella nostra vita.

«Noi però non siamo di quelli che cedono (hypostoles)» (Eb 10,39) dice l’autore della Lettera agli Ebrei. «Noi
però non siamo di quelli che cedono», è il consiglio che ci dà: noi non ci scandalizziamo, perché non si è
scandalizzato Gesù vedendo che il suo lieto annuncio di salvezza ai poveri non risuonava puro, ma in mezzo
alle urla e alle minacce di quelli che non volevano udire la sua Parola o volevano ridurla a legalismi (moralisti,
clericalisti...).

Noi non ci scandalizziamo perché non si è scandalizzato Gesù dovendo guarire malati e liberare prigionieri in
mezzo alle discussioni e alle controversie moralistiche, legalistiche, clericali che suscitava ogni volta che faceva
il bene.

Noi non ci scandalizziamo perché non si è scandalizzato Gesù dovendo dare la vista ai ciechi in mezzo a gente
che chiudeva gli occhi per non vedere o guardava dall’altra parte.

Noi non ci scandalizziamo perché non si è scandalizzato Gesù del fatto che la sua predicazione dell’anno di
grazia del Signore – un anno che è la storia intera – abbia provocato uno scandalo pubblico in ciò che oggi
occuperebbe appena la terza pagina di un giornale di provincia.

E non ci scandalizziamo perché l’annuncio del Vangelo non riceve la sua efficacia dalle nostre parole eloquenti,
ma dalla forza della Croce (cfr 1 Cor 1,17).

Dal modo in cui abbracciamo la Croce annunciando il Vangelo – con le opere e, se necessario, con le parole – si
manifestano due cose: che le sofferenze procurateci dal Vangelo non sono nostre, ma «le sofferenze di Cristo in
noi» (2 Cor 1,5) e che «non annunciamo noi stessi, ma Cristo Gesù Signore» e noi siamo «servitori a causa di
Gesù» (2 Cor 4,5).

Desidero concludere con un ricordo. Una volta, in un momento molto buio della mia vita, chiedevo una grazia al
Signore, che mi liberasse da una situazione dura e difficile. Un momento buio. Sono andato a predicare gli
Esercizi spirituali ad alcune religiose e l’ultimo giorno, com’era abituale in quel tempo, si sono confessate. È
venuta una suora molto anziana, con gli occhi chiari, proprio luminosi. Era una donna di Dio. Allora ho sentito il
desiderio di chiederle per me e le ho detto: “Suora, come penitenza preghi per me, perché ho bisogno di una
grazia. La chieda al Signore. E se Lei la chiede al Signore, me la darà di sicuro”. Lei ha fatto silenzio, ha
aspettato un bel po’, come se pregasse, e poi mi ha guardato e mi ha detto: “Certamente il Signore Le darà la
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grazia, ma non si sbagli: la darà con il suo modo divino”. Questo mi ha fatto tanto bene: sentire che il Signore ci
dà sempre quello che chiediamo, ma lo fa nel suo modo divino. Questo modo implica la croce. Non per
masochismo, ma per amore, per amore sino alla fine.[4]

__________________________________

[1] Come quelle che indica un maestro spirituale, padre Claude Judde; una di quelle frasi che accompagnano le
nostre decisioni e contengono “l’ultima parola”, quella che conduce alla decisione e muove una persona o un
gruppo ad agire. Cfr C. Judde, Œuvres spirituaelles II, 1883, Instruction sur la connaissance de soi même, 313-
319, en M.Á. FIORITO, Buscar y hallar la voluntad de Dios, Bs. As., Paulinas, 2000, 248ss.

[2] “Antilegomenon” vuol dire che si sarebbe parlato contro di Lui, che alcuni ne avrebbero parlato bene e altri
male.

[3] Cfr Centuria 1, 8-13.

[4] Cfr Omelia nella Messa a S. Marta, 29 maggio 2013.

[00444-IT.02] [Testo originale: Italiano]

Traduzione in lingua francese

L’Evangile nous présente un changement de sentiments chez les personnes qui écoutent le Seigneur. Le
changement est dramatique et il nous montre combien la persécution et la Croix sont liées à l’annonce de
l’Evangile. L’admiration suscitée par les paroles de grâce qui sortent de la bouche de Jésus a peu duré dans
l’esprit des gens de Nazareth. Une phrase que quelqu’un a murmuré à voix basse: “Mais celui-là, qui est-il? Le
fils de Joseph?” (cf. Lc 4, 22) Cette phrase s’est propagée insidieusement. Et tous: “ Mais qui est-il, celui-là?
N’est-il pas le fils de Joseph?”.

Il s’agit de l’une de ces phrases ambigües qu’on lâche en passant. On peut l’utiliser pour exprimer avec joie:
“Quelle merveille que quelqu’un d’origine si humble parle avec cette autorité”. Et un autre peut l’utiliser pour dire
avec mépris: “Et celui-ci, d’où est-il sorti? Qui croit-il être?”. Si nous regardons bien, la phrase se répète quand
les apôtres, le jour de la Pentecôte, remplis de l’Esprit Saint, commencent à prêcher l’Evangile. Quelqu’un a dit:
«Ces gens qui parlent ne sont-ils pas tous Galiléens?» (Ac 2, 7). Et tandis que les uns ont accueilli la Parole, les
autres les ont pris pour des ivrognes.

Formellement il semblerait qu’une option a été laissée ouverte mais, si nous considérons les fruits, dans ce
contexte concret, ces paroles contenaient un germe de violence qui s’est déchainée contre Jésus.

Il s’agit d’une “phrase moteur”[1], comme quand on dit: “C’en est trop!” et on agresse l’autre ou on s’en va.

Le Seigneur, qui parfois se taisait ou allait sur l’autre rive, cette fois n’a pas renoncé à commenter, au contraire,
il a démasqué la logique perverse qui se cachait sous le couvert d’un simple commérage de campagne. «Vous
allez me citer le dicton: “Médecin, guéris-toi toi-même”. Nous avons appris tout ce qui s’est passé à
Capharnaüm; fais donc de même ici, dans ton lieu d’origine!» (Lc 4, 23). “Guéris-toi toi-même…”.

“Qu’il se sauve lui-même”. Ici se trouve le venin! C’est la même phrase qui suivra le Seigneur jusqu’à la Croix:
«Il en a sauvé d’autres! qu’il se sauve lui-même» (Lc 23, 35); “et qu’il nous sauve nous aussi”, ajoutera un des
deux malfaiteurs (cf. v. 39).

Le Seigneur, comme toujours, ne dialogue pas avec l’esprit mauvais, il répond seulement avec l’Ecriture. Les
prophètes Elie et Elisée n’ont pas non plus été acceptés par leurs compatriotes mais par contre ils le furent par
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une veuve phénicienne et un syrien souffrant de la lèpre: deux étrangers, deux personnes d’une autre religion.
Les faits sont un signe fort et provoquent l’effet qu’avait prophétisé Siméon, ce vieillard charismatique: que
Jésus aurait été «signe de contradiction» (semeion antilegomenon) (Lc 2, 34)[2]

La parole de Jésus a le pouvoir de mettre en lumière ce que l’on a dans le cœur, qui d’habitude est un mélange,
comme le grain et l’ivraie. Et cela provoque un combat spirituel. En voyant les gestes de la miséricorde
débordante du Seigneur et en écoutant ses béatitudes et les “malheur à vous!” de l’Evangile, on est obligé de
discerner et de choisir. Dans ce cas sa parole n’a pas été acceptée et cela a fait que la foule, furieuse, a tenté
de mettre fin à sa vie. Mais ce n’était pas encore “l’heure” et le Seigneur, nous dit l’Evangile, «passant au milieu
d’eux, allait son chemin» (Lc 4, 30).

Ce n’était pas l’heure mais la rapidité avec laquelle se sont déclenchées la fureur et la férocité de l’acharnement,
capables de tuer le Seigneur à ce moment même, montre que c’est toujours l’heure. Et c’est ce que je voudrais
partager aujourd’hui avec vous, chers prêtres: l’heure de l’annonce joyeuse et l’heure de la persécution et de la
Croix vont ensemble.

L’annonce de l’Evangile est toujours liée à l’étreinte d’une croix concrète. La douce lumière de la Parole produit
clarté dans les cœurs bien disposés et confusion et rejet dans ceux qui ne le sont pas. Cela, nous le voyons
constamment dans l’Evangile.

La bonne semence semée dans un champ donne du fruit – cent, soixante, trente pour un –, mais elle réveille
aussi la jalousie de l’ennemi qui se met avec obsession à semer l’ivraie durant la nuit (cf. Mt 13, 24-30.36-43).

La tendresse du père miséricordieux attire irrésistiblement le fils prodigue pour qu’il retourne à la maison, mais
elle suscite aussi l’indignation et la rancœur du fils aîné (cf. Lc 15, 11-32).

La générosité du propriétaire de la vigne est un motif de reconnaissance pour les ouvriers de la dernière heure,
mais elle est aussi un motif de commentaires aigres de la part des premiers, qui se sentent offensés parce que
leur maître est bon (cf. Mt 20, 1-16).

La proximité de Jésus qui va manger avec les pécheurs gagne des cœurs comme celui de Zachée, celui de
Matthieu, celui de la Samaritaine…, mais elle provoque aussi des sentiments de mépris chez ceux qui se croient
justes.

La magnanimité de cet homme qui envoie son fils en pensant qu’il sera respecté par les vignerons, déchaîne
cependant en eux une férocité hors de toute mesure: nous sommes face au mystère de l’iniquité qui conduit à
tuer le Juste (cf. Mt 21, 33-46).

Tout cela, chers frères prêtres, nous fait voir que l’annonce de la Bonne Nouvelle est liée – mystérieusement – à
la persécution et à la Croix.

Saint Ignace de Loyola, dans la contemplation de la Nativité – pardonnez-moi cette publicité pour ma famille -,
dans cette contemplation de la Nativité il exprime cette vérité évangélique quand il nous fait observer et
considérer ce que font saint Joseph et la Vierge: «par exemple, ils marchent et travaillent pour que le Seigneur
naisse dans une extrême pauvreté, et meure sur la croix après avoir souffert de faim, de soif, de chaleur et de
froid, d’injures et d’affronts. Et tout cela pour moi. Puis – ajoute Ignace –, réfléchissant, pour obtenir un bénéfice
spirituel» (Exercices spirituels, 116). La joie de la naissance du Seigneur, la souffrance de la Croix, la
persécution.

Quelle réflexion pouvons-nous faire afin de tirer profit pour notre vie sacerdotale en contemplant cette présence
précoce de la Croix – de l’incompréhension, du rejet, de la persécution – au début et au cœur même de la
prédication évangélique?
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Deux réflexions me viennent à l’esprit.

La première: il n’est pas étonnant de constater que la Croix est présente dans la vie du Seigneur au début de
son ministère et même avant sa naissance. Elle est déjà présente dans le premier trouble de Marie à l’annonce
de l’ange; elle est présente dans l’insomnie de Joseph, se sentant obligé d’abandonner son épouse promise;
elle est présente dans la persécution d’Hérode et dans les épreuves que subit la Sainte Famille, semblables à
celles de nombreuses familles qui doivent s’exiler de leur patrie.

Cette réalité nous ouvre au mystère de la Croix vécue bien avant. Elle nous amène à comprendre que la Croix
n’est pas un évènement à posteriori, un fait occasionnel, produit d’une conjoncture dans la vie du Seigneur. Il
est vrai que tous ceux qui crucifient dans l’histoire font apparaître la Croix comme si elle était un dommage
collatéral, mais ce n’est pas ainsi: la Croix ne dépend pas des circonstances. Les grandes Croix de l’humanité et
les petites Croix – disons ainsi – de chacun de nous, ne dépendent pas des circonstances.

Pourquoi le Seigneur a-t-il embrassé la Croix dans toute son intégrité? Pourquoi Jésus a-t-il embrassé toute la
passion: il a embrassé la trahison et l’abandon de ses amis dès la dernière cène, il a accepté la détention
illégale, le jugement sommaire, la sentence démesurée, la méchanceté sans motif des gifles et des crachats
gratuits…? Si les circonstances avaient déterminé le pouvoir salvifique de la Croix, le Seigneur n’aurait pas tout
embrassé. Mais quand ce fut son heure, il a embrassé toute la Croix. Parce que dans la Croix, il n’y a pas
d’ambigüité! La Croix ne se négocie pas.

La seconde réflexion est la suivante. Il est vrai qu’il y a quelque chose de la Croix qui est partie intégrante de
notre condition humaine, de la limite et de la fragilité. Cependant il est aussi vrai qu’il y a quelque chose de ce
qui se passe sur la Croix, qui n’est pas inhérent à notre fragilité. C’est bien la morsure du serpent, qui, en voyant
le crucifié sans défense, le mord et tente d’empoisonner et de discréditer toute son œuvre. Une morsure qui
cherche à scandaliser – nous sommes dans une époque à scandales –, une morsure à immobiliser et à rendre
stériles et insignifiants tout service et tout sacrifice d’amour pour les autres. C’est le venin du malin qui continue
d’insister: sauve-toi toi-même.

Et dans cette morsure, cruelle et douloureuse, qui prétend être mortelle, apparait finalement le triomphe de
Dieu. Saint Maxime le Confesseur nous a fait voir qu’avec Jésus crucifié les choses ont été inversées: en
mordant la chair du Seigneur, le démon ne l’a pas empoisonné – il a seulement trouvé en lui mansuétude infinie
et obéissance à la volonté du Père – En revanche, avec l’appât de la Croix, il a avalé la Chair du Seigneur qui a
été un venin pour lui et est devenue pour nous l’antidote qui neutralise le pouvoir du malin.[3]

Ce sont mes réflexions. Demandons au Seigneur la grâce de tirer profit de ces enseignements: il y a la Croix
dans l’annonce de l’Evangile, c’est vrai, mais c’est une Croix qui sauve. Pacifiée avec le Sang de Jésus, c’est
une Croix avec la force de la victoire du Christ qui vainc le mal, qui nous libère du Malin. L’embrasser avec
Jésus et comme lui, déjà “bien avant” d’aller prêcher, nous permet de discerner et de refuser le poison du
scandale avec lequel le démon cherchera à nous empoisonner quand surviendra à l’improviste une croix dans
notre vie.

«Or nous ne sommes pas, nous, de ceux qui abandonnent (hypostoles)» (He 10, 39), dit l’auteur de la Lettre
aux Hébreux. «Nous ne sommes pas, nous, de ceux qui abandonnent», et le conseil qu’il nous donne: ne nous
scandalisons pas, parce que Jésus ne s’est pas scandalisé en voyant que sa joyeuse annonce de salut aux
pauvres ne retentissait pas pur, mais au milieu des cris et des menaces de ceux qui ne voulaient pas entendre
sa Parole ou voulaient la réduire à un légalisme (moraliste, cléricaliste…).

Ne nous scandalisons pas parce que Jésus ne s’est pas scandalisé quand il devait guérir les malades et libérer
les prisonniers au milieu des discussions et des controverses moralistes, juridiques, cléricales qui surgissaient
chaque fois qu’il faisait du bien.

Ne nous scandalisons pas parce que Jésus ne s’est pas scandalisé quand il devait rendre la vue aux aveugles
au milieu de gens qui fermaient les yeux pour ne pas voir ou regardaient autre part.
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Ne nous scandalisons pas parce que Jésus ne s’est pas scandalisé du fait que sa proclamation de l’année de
grâce du Seigneur – une année qui est toute l’histoire – ait provoqué un scandale public dans ce qui occuperait
aujourd’hui à peine la troisième page d’un journal de province.

Et ne nous scandalisons pas parce que l’annonce de l’Evangile ne reçoit pas son efficacité de nos paroles
éloquentes, mais de la force de la Croix (cf. 1 Co 1, 17).

De la façon dont nous embrassons la Croix en annonçant l’Evangile – avec les œuvres, si nécessaire, avec les
paroles – deux choses apparaissent: les souffrances qui nous sont procurées par l’Evangile ne sont pas nôtres
mais sont «les souffrances du Christ en nous» (2 Co 1, 5), et que «nous ne nous annonçons pas nous-mêmes,
mais le Seigneur Jésus Christ», nous sommes « serviteurs à cause de Jésus» (2 Co 4, 5).

Je voudrais terminer par un souvenir. Une fois, dans un moment très obscur de ma vie, je demandais une grâce
au Seigneur, qu’il me libère d’une situation dure et difficile. Un moment obscur. Je suis allé prêcher les
Exercices Spirituels à des religieuses et, le dernier jour, comme c’était habituel à cette époque, elles se sont
confessées. Une sœur très âgée est venue, avec des yeux clairs, réellement lumineux. C’était une femme de
Dieu. Alors j’ai senti le désir de lui demander de prier pour moi et je lui ai dit: “Ma Sœur, comme pénitence priez
pour moi, parce que j’ai besoin d’une grâce. Demandez-la au Seigneur. Et si vous la demandez au Seigneur,
certainement qu’il me la donnera”. Elle a fait silence, elle a attendu un long moment, comme si elle priait, et
après elle m’a regardé et elle m’a dit ceci: “Certainement que le Seigneur vous donnera la grâce, mais ne vous y
trompez pas: il la donnera à sa manière divine”. Cela m’a fait beaucoup de bien: sentir que le Seigneur nous
donne toujours ce que nous demandons mais le fait à sa manière divine. Cette façon implique la croix. Non pas
par masochisme, mais pas amour, par amour jusqu’à la fin[4].

_______________________

[1] Comme celles signalées par un maître spirituel, le père Claude Judde; une de ces phrases qui
accompagnent nos décisions et contiennent “le dernier mot”, celui qui conduit à la décision et pousse une
personne ou un groupe à agir. Cf. C. Judde, Œuvres spirituelles, II, 1883 Instruction sur la connaissance de soi-
même, 313-319, en M.Á. Fioritto, Buscar y hallar la voluntad de Dios, Bs. As., Paulinas, 2000, p. 248 ss.

[2] “Antilegomenon” veut dire qu’on parlerait contre lui, que certains parleraient bien de lui et que d’autres
parleraient mal.

[3] Cf. Centuria 1, 8-13.

[4] Cf. Homélie de la Messe à Sainte Marthe, 29 mai 2013.

[00444-FR.02] [Texte original: Italien]

Traduzione in lingua inglese

The Gospel shows us a change of heart among the people who were listening to the Lord. The change was
dramatic, and it reveals the extent to which persecution and the cross are linked to the proclamation of the
Gospel. The admiration aroused by the grace-filled words spoken by Jesus did not last long in the minds of the
people of Nazareth. A comment that someone murmured went insidiously viral: “Is not this Joseph’s son?” (Lk
4:22).

It was one of those ambiguous expressions that are blurted out in passing. One person can use it approvingly to
say: “How wonderful that someone of such humble origin speaks with this authority!” Someone else can use it to
say in scorn: “And this one, where did he come from? Who does he think he is?” If we think about it, we can hear
the same words spoken on the day of Pentecost, when the apostles, filled with the Holy Spirit, began to preach
the Gospel. Some said: “Are not all these who are speaking Galileans?” (Acts 2:7). While some received the
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word, others merely thought that the apostles were drunk.

Strictly speaking, those words spoken in Nazareth might go either way, but if we look at what followed, it is clear
that they contained a seed of violence that would then be unleashed against Jesus.

They were “words of justification”,[1] as, for example, when someone says: “That is altogether too much!” and
then either attacks the other person or walks away.

This time, the Lord, who at times said nothing or simply walked away, did not let the comment pass. Instead, he
laid bare the malevolence concealed in the guise of simple village gossip. “You will quote me the proverb:
‘Physician, heal yourself’. What we have heard that you did in Capernaum, do here also in your own country!”
(Lk 4:23). “Heal yourself…”

“Let him save himself”. There is the poison! Those same words will follow the Lord to the cross: “He saved
others, let him save himself” (Lk 23:35). “And save us”, one of the thieves will add (cf. v. 39).

As always, the Lord refuses to dialogue with the evil spirit; he only replies in the words of Scripture. The
prophets Elijah and Elisha, for their part, were accepted not by their own countrymen but by a Phoenician widow
and a Syrian who had contracted leprosy: two foreigners, two people of another religion. This is itself striking and
it shows how true was the inspired prophecy of the aged Simeon that Jesus would be a “sign of contradiction
(semeion antilegomenon)” (Lk 2:34)[2].

Jesus’ words have the power to bring to light whatever each of us holds in the depths of our heart, often mixed
like the wheat and the tares. And this gives rise to spiritual conflict. Seeing the signs of the Lord’s superabundant
mercy and hearing the “beatitudes” but also the “woes” found in the Gospel, we find ourselves forced to discern
and decide. In this case, Jesus’ words were not accepted and this made the enraged crowd attempt to kill him.
But it was not yet his “hour”, and the Lord, so the Gospel tells us, “passing through the midst of them, went
away”.

It was not his hour, yet the swiftness with which the crowd’s fury was unleashed, and the ferocity of a rage
prepared to kill the Lord on the spot, shows us that it is always his hour. That is what I would like to share with
you today, dear priests: that the hour of joyful proclamation, the hour of persecution and the hour of the cross go
together.

The preaching of the Gospel is always linked to the embrace of some particular cross. The gentle light of God’s
word shines brightly in well-disposed hearts, but awakens confusion and rejection in those that are not. We see
this over and over again in the Gospels.

The good seed sown in the field bears fruit – a hundred, sixty and thirty-fold – but it also arouses the envy of the
enemy, who is driven to sow weeds during the night (cf. Mt 13:24-30.36-43).

The tender love of the merciful father irresistibly draws the prodigal son home, but also leads to anger and
resentment on the part of the elder son (cf. Lk 15:11-32).

The generosity of the owner of the vineyard is a reason for gratitude among the workers called at the last hour,
but it also provokes a bitter reaction by one of those called first, who is offended by the generosity of his
employer (cf. Mt 20:1-16).

The closeness of Jesus, who dines with sinners, wins hearts like those of Zacchaeus, Matthew and the
Samaritan woman, but it also awakens scorn in the self-righteous.

The magnanimity of the king who sends his son, thinking that he will be respected by the tenant farmers,
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unleashes in them a ferocity beyond all measure. Here we find ourselves before the mystery of iniquity, which
leads to the killing of the Just One (cf. Mt 21:33-46).

All this, dear brother priests, enables us to see that the preaching of the Good News is mysteriously linked to
persecution and the cross.

Saint Ignatius of Loyola – excuse the “family advertising” – expresses this evangelical truth in his contemplation
on the Nativity of the Lord. There he invites us “to see and consider what Saint Joseph and Our Lady did in
setting out on their journey so that the Lord could be born in extreme poverty and after many labours –
experiencing hunger, thirst, heat and cold, injuries and indignities – die on the Cross, and all this for me”. He
then invites us, “in reflecting on this, to draw some spiritual profit” (Spiritual Exercises, 116). The joy of the Lord’s
birth; the pain of the Cross; persecution.

What reflection can we make to “draw some profit” for our priestly life by contemplating this early appearance of
the cross – of misunderstanding, rejection and persecution – at the beginning and at the very heart of the
preaching of the Gospel?

Two thoughts occur to me.

First: we are taken aback to see the cross present in the Lord’s life at the very beginning of his ministry, even
before his birth. It is already there in Mary’s initial bewilderment at the message of the angel; it is there in
Joseph's sleeplessness, when he felt obliged to send Mary away quietly. It is there in the persecution of Herod
and in the hardships endured by the Holy Family, like those of so many other families obliged to live in exile from
their homeland.

All this makes us realize that the mystery of the cross is present “from the beginning”. It makes us understand
that the cross is not an afterthought, something that happened by chance in the Lord’s life. It is true that all who
crucify others throughout history would have the cross appear as collateral damage, but that is not the case: the
cross does not appear by chance. The great and small crosses of humanity, the crosses of each of us, do not
appear by chance.

Why did the Lord embrace the cross fully and to the end? Why did Jesus embrace his entire Passion: his
betrayal and abandonment by his friends after the Last Supper, his illegal arrest, his summary trial and
disproportionate sentence, the gratuitous and unjustifiable violence with which he was beaten and spat upon...?
If mere circumstances conditioned the saving power of the cross, the Lord would not have embraced everything.
But when his hour came, he embraced the cross fully. For on the cross there can be no ambiguity! The cross is
non-negotiable.

A second thought: true, there is an aspect of the cross that is an integral part of our human condition, our limits
and our frailty. Yet it is also true that something happens on the Cross that does not have to do with our human
weakness but is the bite of the serpent, who, seeing the crucified Lord defenceless, bites him in an attempt to
poison and undo all his work. A bite that tries to scandalize – and this is an era of scandals – a bite that seeks to
disable and render futile and meaningless all service and loving sacrifice for others. It is the venom of the evil
one who keeps insisting: save yourself.

It is in this harsh and painful “bite” that seeks to bring death, that God’s triumph is ultimately seen. Saint
Maximus the Confessor tells us that in the crucified Jesus a reversal took place. In biting the flesh of the Lord,
the devil did not poison him, for in him he encountered only infinite meekness and obedience to the will of the
Father. Instead, caught by the hook of the cross, he devoured the flesh of the Lord, which proved poisonous to
him, whereas for us it was to be the antidote that neutralizes the power of the evil one.[3]

These are my reflections. Let us ask the Lord for the grace to profit from this teaching. It is true that the cross is
present in our preaching of the Gospel, but it is the cross of our salvation. Thanks to the reconciling blood of
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Jesus, it is a cross that contains the power of Christ’s victory, which conquers evil and delivers us from the evil
one. To embrace it with Jesus and, as he did before us, to go out and preach it, will allow us to discern and
reject the venom of scandal, with which the devil wants to poison us whenever a cross unexpectedly appears in
our lives.

“But we are not among those who shrink back (hypostoles)” (Heb 10:39), says the author of the Letter to the
Hebrews. “We are not among those who shrink back”. This is the advice that the author gives us. We are not
scandalized, because Jesus himself was not scandalized by seeing that his joyful preaching of salvation to the
poor was not received wholeheartedly, but amid the shouts and threats of those who refused to hear his word or
wanted to reduce it to legalisms such as moralism or clericalism.

We are not scandalized because Jesus was not scandalized by having to heal the sick and to set prisoners free
amid the moralistic, legalistic and clerical squabbles that arose every time he did some good.

We are not scandalized because Jesus was not scandalized by having to give sight to the blind amid people
who closed their eyes in order not to see, or looked the other way.

We are not scandalized because Jesus was not scandalised that his proclamation of a year of grace of the Lord
– a year that embraces all of history - provoked a public scandal in matters that today would barely make the
third page of a local newspaper.

We are not scandalized because the preaching of the Gospel is effective not because of our eloquent words but
because of the power of the cross (cf. 1 Cor 1:17).

The way we embrace the cross in our preaching of the Gospel – with deeds and, when necessary, with words –
makes two things clear. That the sufferings that come from the Gospel are not ours, but rather “the sufferings of
Christ in us” (2 Cor 1:5), and that “we do not preach ourselves but Jesus Christ as Lord and ourselves as
servants of all for the love of Jesus” (2 Cor 4:5).

I would like to end by sharing one of my memories. “Once, at a dark moment in my life, I asked the Lord for the
grace to free me from a difficult and complex situation. A dark moment. I had to preach the Spiritual Exercises to
some women religious, and on the last day, as was customary in those days, they all went to confession. One
elderly Sister came; she had a clear gaze, eyes full of light. A woman of God. At the end of the confession, I felt
the urge to ask her a favour, so I said to her, ‘Sister, as your penance pray for me, because I need a particular
grace. Ask the Lord for it. If you ask the Lord, surely he will give it to me’. She paused in silence for a moment
and seemed to be praying, then she looked at me and said, ‘The Lord will certainly give you that grace, but
make no mistake about it: he will give it to you in his own divine way’. This did me much good, hearing that the
Lord always gives us what we ask for, but that he does so in his divine way. That way involves the cross. Not for
masochism. But for love, love to the very end”.[4]

______________________

[1] A master of the spiritual life, Father Claude Judde speaks of expressions that accompany our decisions and
contain “the final word”, the word that prompts a decision and moves a person or a group to act. Cf. C. JUDDE,
Oeuvres spirituelles, II, 1883 (Instruction sur la connaissance de soi-même), pp. 313-319), in M. Á. FIORITO,
Buscar y hallar la voluntad de Dios, Buenos Aires, Paulinas, 2000, 248 s.

[2] “Antilegomenon” means they would speak in different ways about him: some would speak well of him and
others ill.

[3] Cf. Cent. I, 8-13.

[4] Homily at Mass in Santa Marta, 29 May 2013.
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[00444-EN.02] [Original text: Italian]

Traduzione in lingua tedesca

Das Evangelium zeigt uns einen Gefühlswandel bei den Zuhörern des Herrn. Der Eindruck ist dramatisch und
zeigt uns, wie sehr Verfolgung und Kreuz mit der Verkündigung des Evangeliums in Verbindung stehen. Die
Bewunderung, die durch die Worte der Gnade aus Jesu Mund hervorgerufen wurde, war bei den Menschen von
Nazaret von kurzer Dauer. Ein Satz, den jemand mit leiser Stimme murmelte: „Wer ist das? Ist das der Sohn
Josefs?“ Jener Satz ging auf hinterhältige Weise „viral“: „Wer ist denn der? Ist das nicht Josefs Sohn?“ (vgl. Lk
4,22).

Es handelt sich um einen jener zweideutigen Sätze, die man beiläufig in den Raum stellt. Der eine mag ihn
aufgreifen, um Freude zum Ausdruck zu bringen: „Wie wunderbar, dass einer aus so bescheidenen
Verhältnissen mit solch einer Vollmacht redet!“. Und ein anderer kann ihn benutzen, um mit Verachtung zu
sagen: „Wo kommt der denn her? Für den hält er sich?“. Achten wir darauf, dass der Satz sich wiederholt, als
die Apostel am Pfingsttag vom Heiligen Geist erfüllt beginnen, das Evangelium zu predigen. Jemand sagte:
»Sind das nicht alles Galiläer, die hier reden?« (Apg 2,7). Und während einige das Wort annahmen, hielten sie
andere für betrunken.

Theoretisch könnte es so scheinen, als gäbe keine der Meinungen den Ausschlag, aber wenn wir das Ergebnis
in diesem konkreten Zusammenhang betrachten, enthielten diese Worte doch einen Keim der Gewalt, die sich
gegen Jesus entfesselt hat.

Es handelt sich um einen „mitreißenden Satz“ [1], wie wenn einer sagt: „Das ist zu viel!“, und den anderen
angreift oder aber weggeht.

Der Herr, der zuweilen schwieg oder sich auf die andere Seite des Ufers zurückzog, verzichtete dieses Mal nicht
auf seinen Kommentar. Er entlarvte vielmehr die bösartige Logik, die sich hinter dem Anschein eines einfachen
Geredes in einem Dorf verbarg. »Sicher werdet ihr mir das Sprichwort vorhalten: Arzt, heile dich selbst! Wenn
du in Kafarnaum so große Dinge getan hast, wie wir gehört haben, dann tu sie auch hier in deiner Heimat!« (Lk
4,23). „Heile dich selbst…“

„Er soll sich selbst retten“. Hier liegt das Gift! Es ist derselbe Satz, der dem Herrn bis zum Kreuz folgen wird:
»Andere hat er gerettet, nun soll er sich selbst retten« (Lk 23,35); „und rette auch uns“, so wird einer der
Verbrecher hinzufügen (vgl. V. 39).

Der Herr führt wie immer keinen Dialog mit dem bösen Geist, er antwortet nur mit der Schrift. Nicht einmal die
Propheten Elija und Elischa wurden von ihren Landsleuten akzeptiert, wohl hingegen von einer phönizischen
Witwe und von einem leprakranken Syrer: zwei Fremden, zwei Menschen, die einer anderen Religion
angehörten. Die Fakten beeindrucken in ihrer Zeichenhaftigkeit und bringen die Wirkung hervor, welche Simeon,
jener geistbegabte Greis, prophezeit hatte: dass Jesus ein »Zeichen sein wird, dem widersprochen wird«
(semeion antilegomenon) (Lk 2,34).[2]

Das Wort Jesu hat die Macht, all das zu Tage zu bringen, was man im Herzen trägt: Es ist gewöhnlich ein
Gemisch wie Weizen und Unkraut. Und dies ruft einen geistlichen Kampf hervor. Wenn wir die Gesten der
überreichen Barmherzigkeit des Herrn sehen und seine Seligpreisungen und seine Wehrufe im Evangelium
hören, so sind wir zur Unterscheidung und zur Entscheidung verpflichtet. In diesem Fall wurde sein Wort nicht
angenommen, und dies hatte zur Folge, dass die Menge zornentbrannt versuchte, ihm das Leben zu nehmen.
Aber die „Stunde“ war noch nicht gekommen und der Herr, so sagt uns das Evangelium, »schritt mitten durch
sie hindurch und ging weg« (Lk 4,30).

Die Stunde war nicht gekommen, aber die Geschwindigkeit, mit der die tobende und verbissene Wut sich entlud,
die den Herrn in diesem Augenblick zu töten im Stande gewesen wäre, zeigt uns, dass die Stunde immer da ist.
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Und dies möchte ich heute mit euch teilen, liebe Priester: dass die Stunde der freudigen Verkündigung und die
Stunde der Verfolgung und des Kreuzes Hand in Hand gehen.

Die Verkündigung des Evangeliums ist immer an die Annahme eines konkreten Kreuzes gebunden. Das sanfte
Licht des Wortes bringt in den bereitwilligen Herzen Klarheit hervor und in denen, die es nicht sind, Ablehnung.
Dies sehen wir ständig im Evangelium.

Der gute Samen, der auf das Feld gesät wurde, bringt Frucht – hundertfach, sechzigfach, dreißigfach –, aber er
weckt auch den Neid des Feindes, der sich nachts wie ein Besessener daranmacht, Unkraut zu streuen (vgl. Mt
13,24-30.36-43).

Die Sanftmut des barmherzigen Vaters zieht unwiderstehlich den verlorenen Sohn an, nach Hause
zurückzukehren, aber sie ruft auch die Empörung und den Groll des älteren Sohnes hervor (vgl. Lk 15,11-32).

Die Großzügigkeit des Weinbergbesitzers ist Grund zur Dankbarkeit für die Arbeiter der letzten Stunde, aber sie
ist auch Grund für bittere Aussprüche der Ersten, die sich verletzt fühlen, weil ihr Gutsherr gut ist (vgl. Mt 20,1-
16).

Die Nähe Jesu, der mit den Sündern essen geht, gewinnt Herzen wie die von Zachäus, von Matthäus, von der
Samariterin…, aber sie erregt auch Gefühle der Verachtung in denen, die sich für gerecht halten.

Die Großmut jenes Mannes, der seinen Sohn mit dem Gedanken aussendet, dass die Winzer vor ihm Achtung
haben würden, entfacht in ihnen jedoch eine Grausamkeit über alle Maßen: Wir stehen vor dem Geheimnis des
Bösen, das zur Tötung des Gerechten führt (vgl. Mt 21,33-46).

Das alles, liebe priesterliche Mitbrüder, zeigt uns, dass die Verkündigung der Frohen Botschaft geheimnisvoll mit
Verfolgung und Kreuz in Verbindung steht.

Der heilige Ignatius von Loyola – verzeiht mir diese Eigenwerbung – bringt in jener Betrachtung des
Weihnachtsgeheimnisses diese Wahrheit aus dem Evangelium zum Ausdruck, wenn er uns das schauen und
erwägen lässt, was der heilige Josef und die Gottesmutter tun: »wie etwa das Wandern und Sich-Mühen, damit
der Herr in höchster Armut geboren werde und damit er am Ende so vieler Mühen in Hunger, in Durst, in Hitze
und in Kälte, in Beleidigungen und Anfeindungen am Kreuz sterbe; und dies alles für mich. Danach, indem ich
mich zurückbesinne«, so fügt Ignatius reflektierend hinzu, soll ich »irgendeinen geistlichen Nutzen ziehen«
(Geistliche Übungen, 116). Die Freude über die Geburt des Herrn und der Schmerz des Kreuzes, die
Verfolgung.

Worüber können wir nachdenken, um für unser priesterliches Leben Nutzen zu ziehen, wenn wir diese
frühzeitige Gegenwart des Kreuzes – des Unverständnisses, der Ablehnung, der Verfolgung – zu Beginn und im
Mittelpunkt der Verkündigung des Evangeliums selbst betrachten?

Es kommen mir zwei Gedanken in den Sinn.

Der erste: Es ist nicht verwunderlich festzustellen, dass das Kreuz im Leben des Herrn zu Beginn seines
Wirkens und sogar vor seiner Geburt gegenwärtig ist. Es ist schon im ersten Schrecken Marias über die
Botschaft des Engels zugegen; es ist gegenwärtig in der Schlaflosigkeit Josefs, der sich gezwungen sah, seine
Verlobte zu verlassen; es ist gegenwärtig in der Verfolgung des Herodes und in den von der Heiligen Familie
erduldeten Beschwernissen, die denen so vieler Familie ähnlich sind, die aus ihrem Heimatland ins Exil gehen
müssen.

Diese Wirklichkeit öffnet uns für das Geheimnis des Kreuzes, das im Voraus gelebt wird. Sie lässt uns begreifen,
dass das Kreuz nicht ein Folgegeschehen, ein situationsbedingtes Faktum ist, das einem Zusammentreffen von
Umständen im Leben des Herrn geschuldet ist. Es ist wahr, dass alle Kreuziger der Geschichte das Kreuz als
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einen Kollateralschaden erscheinen lassen möchten, aber dem ist nicht so: das Kreuz hängt nicht von den
Umständen ab. Die großen Kreuze der Menschheit und die kleinen Kreuze – sagen wir mal – unsere Kreuze, die
Kreuze von jedem von uns hängen nicht von den Umständen ab.

Warum hat der Herr das Kreuz in seinem vollen Umfang angenommen? Warum hat Jesus die gesamte Passion
über sich ergehen lassen? Warum hat er schon vom Letzten Abendmahl an den Verrat und die Abkehr seiner
Freunde akzeptiert und die gesetzeswidrige Gefangennahme, den oberflächlichen Prozess, die
unverhältnismäßige Strafe, die grundlose Bosheit der Ohrfeigen und des unverdienten Bespuckens
hingenommen…? Wenn die Umstände die Heilsmacht des Kreuzes bestimmen würden, so hätte der Herr nicht
alles gebilligt. Aber als seine Stunde gekommen war, hat er das Kreuz gänzlich ergriffen. Denn im Kreuz gibt es
keine Zweideutigkeit! Mit dem Kreuz verhandelt man nicht.

Die zweite Überlegung: Es ist wahr, dass es etwas im Kreuz gibt, was einen wesentlichen Bestandteil unserer
menschlichen Verfasstheit, ihrer Begrenztheit und Zerbrechlichkeit bildet. Es ist aber auch wahr, dass etwas von
dem, was am Kreuz geschieht, nicht an unserer Zerbrechlichkeit hängt, sondern vielmehr der Biss der Schlange
ist, welche, als sie den wehrlosen Gekreuzigten sieht, zubeißt und versucht, sein ganzes Werk zu vergiften und
herabzusetzen. Ein Biss, der versucht, Ärgernis zu erwecken, – und dies ist eine Zeit der Skandale und
Ärgernisse – ein Biss, der danach trachtet, zu lähmen und jeden Dienst und jedes Liebesopfer für die anderen
unfruchtbar und unbedeutend zu machen. Es ist das Gift des bösen Feindes, der weiterhin auf dem „Rette dich
selbst!“ besteht.

Und in diesem grausamen und schmerzhaften Biss, der tödlich sein will, erscheint schließlich der Triumph
Gottes. Der heilige Maximus der Bekenner hat uns gezeigt, dass sich mit der Kreuzigung Jesu die Dinge
umgekehrt haben: Als der Teufel in das Fleisch des Herrn biss, hat er ihn nicht vergiftet – in ihm hat er nur
unendliche Sanftmut und Gehorsam zum Willen des Vaters vorgefunden –, sondern im Gegenteil, er hat
zusammen mit dem Angelhaken des Kreuzes das Fleisch des Herrn verschluckt, welches Gift für ihn war und für
uns zum Gegengift geworden ist, das die Macht des bösen Feindes ausschaltet.[3]

Dies sind die Überlegungen. Bitten wir den Herrn um die Gnade, aus diesen Lehren Nutzen zu ziehen: Es gibt in
der Verkündigung des Evangeliums das Kreuz, es ist wahr, aber es ist ein Kreuz, das rettet. Durch das Blut Jesu
geglättet ist es ein Kreuz mit der Kraft des Sieges Christi: Er besiegt das Böse und befreit uns vom bösen Feind.
Es mit und wie Jesus zu umfassen, schon bevor man zum Predigen hinausgeht, erlaubt uns, das Gift des
Ärgernisses zu erkennen und zurückzuweisen, mit dem der Teufel versuchen wird, uns zu vergiften, wenn in
unser Leben unerwartet ein Kreuz eintreten wird.

»Wir aber gehören nicht zu denen, die zurückweichen (hypostolēs)« (Hebr 10,39), sagt der Autor des
Hebräerbriefes. »Wir gehören nicht zu denen, die zurückweichen« ist der Rat, den er uns gibt: Wir nehmen
keinen Anstoß, weil Jesus keinen Anstoß genommen hat, als er sah, dass seine frohe Botschaft des Heils an die
Armen nicht in Reinheit erklang, sondern inmitten der Schreie und Drohungen derer, die sein Wort nicht hören
oder es zu einem Legalismus (von Moralisten, Klerikalisten usw.) reduzieren wollten.

Wir nehmen keinen Anstoß, weil Jesus keinen Anstoß genommen hat, als er die Kranken heilen und die
Gefangenen inmitten aller moralistischen, legalistischen und klerikalen Diskussionen und Auseinandersetzungen
befreien wollte, die er jedes Mal hervorrief, wenn er etwas Gutes tat.

Wir nehmen keinen Anstoß, weil Jesus keinen Anstoß an der Tatsache genommen hat, als er den Blinden das
Augenlicht inmitten von Leuten geben wollte, die die Augen verschlossen, um nicht zu sehen, oder auf die
andere Seite schaute.

Wir nehmen keinen Anstoß, weil Jesus keinen Anstoß an der Tatsache genommen hat, dass seine
Verkündigung vom Gnadenjahr des Herrn – ein Jahr, das die gesamte Geschichte ist –, ein öffentliches Ärgernis
erregt hat für etwas, das es heute gerade einmal auf die dritte Seite einer Lokalzeitung schaffen würde.

Und wir nehmen keinen Anstoß, weil die Verkündigung des Evangeliums ihre Wirksamkeit nicht von unseren
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gewandten Worten erhält, sondern aus der Kraft des Kreuzes (vgl. 1 Kor 1,17).

Aus der Weise, in der wir bei der Verkündigung das Kreuz annehmen, mit Taten, sofern nötig, und mit den
Worten, zeigen sich zwei Dinge: dass die Leiden, die das Evangelium uns bringt, nicht die unseren sind,
sondern »die Leiden Christi in uns« (vgl. 2 Kor 1,5) und dass »wir nicht uns selbst verkünden, sondern Jesus
Christus als den Herrn« und wir »Knechte um Jesu willen« (vgl. 2 Kor 4,5) sind.

Ich möchte mit einer Erinnerung abschließen. Einmal bat ich in einem sehr dunklen Augenblick meines Lebens
den Herrn um eine Gnade, dass er mich von einer harten und schwierigen Situation befreien möge. Ein trüber
Moment. Ich bin einigen Ordensfrauen Exerzitien predigen gegangen und am letzten Tag haben sie, so wie es
zu jener Zeit üblich war, gebeichtet. Es kam eine sehr alte Ordensschwester mit hellen, geradezu strahlenden
Augen. Sie war eine Frau Gottes. Da habe ich den Wunsch verspürt, sie für mich um etwas zu bitten, und habe
ihr gesagt: „Schwester, als Buße beten Sie für mich, weil ich einer Gnade bedarf. Erbitten Sie dies vom Herrn.
Wenn Sie den Herrn darum bitten, wird er sie mir gewiss gewähren“. Sie schwieg und wartete eine gute Weile,
als ob sie beten würde. Dann schaute sie mich an und sagte zu mir: „Sicherlich wird der Herr Ihnen die Gnade
geben, aber täuschen Sie sich nicht: er wird sie auf seine göttliche Weise geben“. Dies hat mir sehr gut getan:
zu spüren, dass der Herr uns immer das gibt, worum wir bitten, aber er tut es auf seine göttliche Weise. Diese
Weise bringt das Kreuz mit sich. Nicht aus Masochismus, sondern aus Liebe, aus Liebe bis zum Ende.[4]

______________________

[1] Wie jene Sätze, auf die ein geistlicher Meister Pater Claude Judde hinweist: solche Sätze, die unsere
Entscheidungen begleiten und „das letzte Wort“ enthalten, welches zur Entscheidung führt und eine Person oder
eine Gruppe zum Handeln antreibt. Vgl. C. Judde, Œuvres spirituaelles II, 1883, Instruction sur la connaissance
de soi même, 313-319, in M.Á. FIORITO, Buscar y hallar la voluntad de Dios, Buenos Aires, Paulinas, 2000,
248ff.

[2] “Antilegomenon” bedeutet, dass man „gegen“ ihn sprechen würde, dass einige gut über ihn sprechen würden
und andere schlecht.

[3] Vgl. Centuria 1, 8-13.

[4] Vgl. Homilie bei der heiligen Messe in Santa Marta, 29. Mai 2013.

[00444-DE.01] [Originalsprache: Italienisch]

Traduzione in lingua spagnola

El Evangelio nos presenta un cambio de sentimientos en las personas que escuchan al Señor. El cambio es
dramático y nos muestra cuánto la persecución y la Cruz están ligadas al anuncio del Evangelio. La admiración
que suscitan las palabras de gracia que salían de la boca de Jesús duró poco en el ánimo de la gente de
Nazaret. Una frase que alguien murmuró en voz baja: «pero ¿quién es este? ¿ El hijo de José?» (Lc 4,22). Esa
frase se “viralizó” insidiosamente. Y todos: «pero ¿quién es este? ¿No es el hijo de José?.

Se trata de una de esas frases ambiguas que se sueltan al pasar. Uno la puede usar para expresar con alegría:
“Qué maravilla que alguien de origen tan humilde hable con esta autoridad”. Y otro la puede usar para decir con
desprecio: “Y éste, ¿de dónde salió? ¿Quién se cree que es?”. Si nos fijamos bien, la frase se repite cuando los
apóstoles, el día de Pentecostés, llenos del Espíritu Santo comienzan a predicar el Evangelio. Alguien dijo:
«¿Acaso no son Galileos todos estos que están hablando?» (Hch 2,7). Y mientras algunos recibieron la
Palabra, otros los dieron por borrachos.

Formalmente parecería que se dejaba abierta una opción, pero si nos guiamos por los frutos, en ese contexto
concreto, estas palabras contenían un germen de violencia que se desencadenó contra Jesús.
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Se trata de una “frase motiva”[1], como cuando uno dice: “¡Esto ya es demasiado!” y agrede al otro o se va.

El Señor, que a veces hacía silencio o se iba a la otra orilla, esta vez no dejó pasar el comentario, sino que
desenmascaró la lógica maligna que se escondía debajo del disfraz de un simple chisme pueblerino. «Ustedes
me dirán este refrán: “¡Médico, sánate a ti mismo!”. Tienes que hacer aquí en tu propia tierra las mismas cosas
que oímos que hiciste en Cafarnaún» (Lc 4,23). “Sánate a ti mismo…”.

“Que se salve a sí mismo”. ¡Ahí está el veneno! Es la misma frase que seguirá al Señor hasta la Cruz: «¡Salvó a
otros! ¡Que se salve a sí mismo!» (cf. Lc 23,35); “y que nos salve a nosotros”, agregará uno de los dos ladrones
(cf. v. 39).

El Señor, como siempre, no dialoga con el mal espíritu, sólo responde con la Escritura. Tampoco los profetas
Elías y Eliseo fueron aceptados por sus compatriotas y sí por una viuda fenicia y un sirio enfermo de lepra: dos
extranjeros, dos personas de otra religión. Los hechos son contundentes y provocan el efecto que había
profetizado Simeón, aquel anciano carismático: que Jesús sería «signo de contradicción» (semeion
antilegomenon) (Lc 2,34)[2].

La palabra de Jesús tiene el poder de sacar a la luz lo que cada uno tiene en su corazón, que suele estar
mezclado, como el trigo y la cizaña. Y esto provoca lucha espiritual. Al ver los gestos de misericordia
desbordante del Señor y al escuchar sus bienaventuranzas y los “¡ay de ustedes!” del Evangelio, uno se ve
obligado a discernir y a optar. En este caso su palabra no fue aceptada y esto hizo que la multitud, enardecida,
intentara acabar con su vida. Pero no era “la hora” y el Señor, nos dice el Evangelio, «pasando en medio de
ellos, se puso en camino» (Lc 4,30).

No era la hora, pero la rapidez con que se desencadenó la furia y la ferocidad del encarnizamiento, capaz de
asesinar al Señor en ese mismo momento, nos muestra que siempre es la hora. Y esto es lo que quiero
compartir hoy con ustedes, queridos sacerdotes: que la hora del anuncio gozoso y la hora de la persecución y
de la Cruz van juntas.

El anuncio del Evangelio siempre está ligado al abrazo de alguna Cruz concreta. La luz mansa de la Palabra
genera claridad en los corazones bien dispuestos y confusión y rechazo en los que no lo están. Esto lo vemos
constantemente en el Evangelio.

La semilla buena sembrada en el campo da fruto —el ciento, el sesenta, el treinta por uno—, pero también
despierta la envidia del enemigo que compulsivamente se pone a sembrar cizaña durante la noche (cf. Mt
13,24-30.36-43).

La ternura del padre misericordioso atrae irresistiblemente al hijo pródigo para que regrese a casa, pero
también suscita la indignación y el resentimiento del hijo mayor (cf. Lc 15,11-32).

La generosidad del dueño de la viña es motivo de agradecimiento en los obreros de la última hora, pero
también es motivo de comentarios agrios en los primeros, que se sienten ofendidos porque su patrón es bueno
(cf. Mt 20,1-16).

La cercanía de Jesús que va a comer con los pecadores gana corazones como el de Zaqueo, el de Mateo, el de
la Samaritana…, pero también despierta sentimientos de desprecio en los que se creen justos.

La magnanimidad del rey que envía a su hijo pensando que será respetado por los viñadores, desata sin
embargo en ellos una ferocidad fuera de toda medida: estamos ante al misterio de la iniquidad, que lleva a
matar al Justo (cf. Mt 21,33-46).

Todo esto, queridos hermanos sacerdotes, nos hacer ver que el anuncio de la Buena Noticia está ligado
misteriosamente a la persecución y a la Cruz.
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San Ignacio de Loyola, en la contemplación del Nacimiento, -discúlpenme esta publicidad de familia-, en esa
contemplación del Nacimiento expresa esta verdad evangélica cuando nos hace mirar y considerar lo que
hacen san José y nuestra Señora: «como es el caminar y trabajar, para que el Señor sea nacido en suma
pobreza, y al cabo de tantos trabajos, de hambre, de sed, de calor y de frío, de injurias y afrentas, para morir en
cruz; y todo esto por mí. Después —agrega Ignacio—, reflexionando, sacar algún provecho espiritual»
(Ejercicios Espirituales, 116). El gozo del nacimiento del Señor, el dolor de la Cruz y la persecución.

¿Qué reflexión podemos hacer para sacar provecho para nuestra vida sacerdotal al contemplar esta temprana
presencia de la Cruz —de la incomprensión, del rechazo, de la persecución— en el inicio y en el centro mismo
de la predicación evangélica?

Se me ocurren dos reflexiones.

La primera: nos causa estupor comprobar que la Cruz está presente en la vida del Señor al inicio de su
ministerio e incluso desde antes de su nacimiento. Está presente ya en la primera turbación de María ante el
anuncio del Ángel; está presente en el insomnio de José, al sentirse obligado a abandonar a su prometida
esposa; está presente en la persecución de Herodes y en las penurias que padece la Sagrada Familia, iguales
a las de tantas familias que deben exiliarse de su patria.

Esta realidad nos abre al misterio de la Cruz vivida desde antes. Nos lleva a comprender que la Cruz no es un
suceso a posteriori, un suceso ocasional, producto de una coyuntura en la vida del Señor. Es verdad que todos
los crucificadores de la historia hacen aparecer la Cruz como si fuera un daño colateral, pero no es así: la Cruz
no depende de las circunstancias. Las grandes y pequeñas cruces de la humanidad –por decirlo de algún
modo- nuestras cruces, no dependen de las circunstancias.

¿Por qué el Señor abrazó la Cruz en toda su integridad? ¿Por qué Jesús abrazó la pasión entera, abrazó la
traición y el abandono de sus amigos ya desde la última cena, aceptó la detención ilegal, el juicio sumario, la
sentencia desmedida, la maldad innecesaria de las bofetadas y los escupitajos gratuitos…? Si lo circunstancial
afectara el poder salvador de la Cruz, el Señor no habría abrazado todo. Pero cuando fue su hora, Él abrazó la
Cruz entera. ¡Porque en la Cruz no hay ambigüedad! La Cruz no se negocia.

La segunda reflexión es la siguiente. Es verdad que hay algo de la Cruz que es parte integral de nuestra
condición humana, del límite y de la fragilidad. Pero también es verdad que hay algo, que sucede en la Cruz,
que no es inherente a nuestra fragilidad, sino que es la mordedura de la serpiente, la cual, al ver al crucificado
inerme, lo muerde, y pretende envenenar y desmentir toda su obra. Mordedura que busca escandalizar, esta es
una época de escándalos, mordedura que busca inmovilizar y volver estéril e insignificante todo servicio y
sacrificio de amor por los demás. Es el veneno del maligno que sigue insistiendo: sálvate a ti mismo.

Y en esta mordedura, cruel y dolorosa, que pretende ser mortal, aparece finalmente el triunfo de Dios. San
Máximo el Confesor nos hizo ver que con Jesús crucificado las cosas se invirtieron: al morder la Carne del
Señor, el demonio no lo envenenó —sólo encontró en Él mansedumbre infinita y obediencia a la voluntad del
Padre— sino que, por el contrario, junto con el anzuelo de la Cruz se tragó la Carne del Señor, que fue veneno
para él y pasó a ser para nosotros el antídoto que neutraliza el poder del Maligno.[3]

Estas son las reflexiones. Pidamos al Señor la gracia de sacar provecho de esta enseñanza: hay cruz en el
anuncio del Evangelio, es verdad, pero es una Cruz que salva. Pacificada con la Sangre de Jesús, es una Cruz
con la fuerza de la victoria de Cristo que vence el mal, que nos libra del Maligno. Abrazarla con Jesús y como
Él, “desde antes” de salir a predicar, nos permite discernir y rechazar el veneno del escándalo con que el
demonio nos querrá envenenar cuando inesperadamente sobrevenga una cruz en nuestra vida.

«Pero nosotros no somos de los que retroceden (hypostoles)» (Hb 10,39) dice el autor de la Carta a los
Hebreos. «Pero nosotros no somos de los que retroceden», es el consejo que nos da, nosotros no nos
escandalizamos, porque no se escandalizó Jesús al ver que su alegre anuncio de salvación a los pobres no
resonaba puro, sino en medio de los gritos y amenazas de los que no querían oír su Palabra o deseaban
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reducirla a legalismo (moralistas, clericalista).

Nosotros no nos escandalizamos porque no se escandalizó Jesús al tener que sanar enfermos y liberar
prisioneros en medio de las discusiones y controversias moralistas, leguleyas, clericales que se suscitaban
cada vez que hacía el bien.

Nosotros no nos escandalizamos porque no se escandalizó Jesús al tener que dar la vista a los ciegos en
medio de gente que cerraba los ojos para no ver o miraba para otro lado.

Nosotros no nos escandalizamos porque no se escandalizó Jesús de que su proclamación del año de gracia del
Señor —un año que es la historia entera— haya provocado un escándalo público en lo que hoy ocuparía
apenas la tercera página de un diario de provincia.

Y no nos escandalizamos porque el anuncio del Evangelio no recibe su eficacia de nuestras palabras
elocuentes, sino de la fuerza de la Cruz (cf. 1 Co 1,17).

Del modo como abrazamos la Cruz al anunciar el Evangelio —con obras y, si es necesario, con palabras— se
transparentan dos cosas: que los sufrimientos que sobrevienen por el Evangelio no son nuestros, sino «los
sufrimientos de Cristo en nosotros» (2 Co 1,5), y que «no nos anunciamos a nosotros mismos, sino a Jesús
como Cristo y Señor» y nosotros somos «servidores por causa de Jesús» (2 Co 4,5).

Quiero terminar con un recuerdo. Una vez, en un momento muy oscuro de mi vida, pedía una gracia al Señor,
que me liberara de una situación dura y difícil. Un momento oscuro. Fui a predicar Ejercicios Espirituales a unas
religiosas y el último día, como solía ser habitual en aquel tiempo, se confesaron. Vino una hermana muy
anciana, con los ojos claros, realmente luminosos. Era una mujer de Dios. Al final sentí el deseo de pedirle por
mí y le dije: “Hermana, como penitencia rece por mí, porque necesito una gracia. Pídale al Señor. Si usted la
pide al Señor, seguro que me la dará”. Ella hizo silencio, se detuvo un largo momento, como si rezara, y luego
me miro y me dijo esto: “Seguro que el Señor le dará la gracia, pero no se equivoque: se la dará a su modo
divino”. Esto me hizo mucho bien: sentir que el Señor nos da siempre lo que pedimos, pero lo hace a su modo
divino. Este modo implica la cruz. No por masoquismo, sino por amor, por amor hasta el final[4].

________________________

[1] Como las que señala un maestro espiritual, el padre Claude Judde; una de esas frases que acompañan
nuestras decisiones y contienen “la última palabra”, esa que inclina la decisión y mueve a una persona o a un
grupo a actuar. Cf. C. Judde, Oeuvres spirituaelles II, 1883, Instruction sur la connaisance de soi même, 313-
319, en M.A. Fiorito, Buscar y hallar la voluntad de Dios, Bs. As., Paulinas 2000, 248 ss.

[2] “Antilegomenon” quiere decir que se hablaría en contra de Él, que algunos hablarían bien y otros mal.

[3] Cf. Centuria 1, 8-13.

[4] Cf. Homilía en la Misa en Santa Marta, 29 mayo 2013.

[00444-ES.02] [Texto original: Italiano]

Traduzione in lingua portoghese

No Evangelho, vemos uma mudança de sentimentos nas pessoas que estavam a escutar o Senhor. É uma
mudança dramática que nos mostra quão ligadas estão a perseguição e a cruz ao anúncio do Evangelho. A
admiração suscitada pelas palavras repletas de graça que saíam da boca de Jesus durou pouco no espírito do
povo de Nazaré. Uma frase que alguém murmurou em voz baixa: «Mas este, quem é? O filho de José?» (cf. Lc
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4, 22). Aquela frase tornou-se insidiosamente «viral»: «Mas, quem é este? Não é o filho de José?»

Trata-se de uma daquelas frases ambíguas que se dizem por dizer. Uma pessoa pode usá-la para exprimir
alegria: «Que maravilha ver alguém de origens tão humildes falar com esta autoridade!» Mas outra pode usá-la
com desdém: «E isto, donde lhe veio? Que pensa ser?» Se notarmos bem, o caso repete-se quando os
Apóstolos, no dia de Pentecostes, cheios do Espírito Santo, começam a pregar o Evangelho. Alguém disse:
«Esses que estão a falar, não são todos galileus?» (At 2, 7). E enquanto alguns acolheram a Palavra, outros
consideraram-nos bêbados.

Formalmente, parecia que se deixava em aberto uma escolha; mas, se considerarmos os frutos, naquele
contexto concreto tais palavras continham um germe de violência que se desencadeou contra Jesus.

Éuma «frase motivadora»,[1] como quando se diz: «Isto é demais!» e agride o outro ou deixa-o e vai-se
embora.

O Senhor, que às vezes ficava calado ou passava à outra margem, aqui não renunciou a comentar,
desmascarando a lógica maligna que se escondia sob a aparência duma simples bisbilhotice de aldeia.
«Certamente ides citar-me o provérbio: “Médico, cura-te a ti mesmo”. Tudo o que ouvimos dizer que fizeste em
Cafarnaum, fá-lo também aqui na tua terra» (Lc 4, 23). «Cura-te a ti mesmo…»

«Salve-se a si mesmo». Aqui está o veneno! É a mesma frase que acompanhará o Senhor até à cruz: «Salvou
os outros; salve-Se a Si mesmo» (Lc 23, 35); «e – acrescentará um dos dois ladrões – salve a nós também»
(23, 39).

Como sempre faz, o Senhor não dialoga com o espírito maligno; responde apenas com a Sagrada Escritura.
Nem mesmo os profetas Elias e Eliseu foram aceites pelos seus compatriotas, mas foram-no por uma viúva
fenícia e um sírio leproso: dois estrangeiros, duas pessoas doutra religião. Os factos são contundentes e
provocam o efeito que profetizara aquele idoso carismático do Simeão: Jesus seria «sinal de contradição» (Lc
2, 34; semeion antilegomenon[2]).

A palavra de Jesus tem o poder de trazer à luz aquilo que uma pessoa guarda no coração, sendo habitualmente
uma mistura de coisas como o trigo e o joio. E isto provoca luta espiritual. Ao ver os gestos de superabundante
misericórdia do Senhor e ao ouvir as suas bem-aventuranças seguidas das invetivas «ai de vós!» no
Evangelho, a pessoa vê-se obrigada a discernir e escolher. Neste caso, a sua palavra não foi acolhida,
acabando a multidão, enfurecida, por tentar tirar-Lhe a vida. Mas ainda não era «a hora»; e o Senhor – diz-nos
o Evangelho –, «passando pelo meio deles, seguiu o seu caminho» (Lc 4, 30).

Não era a hora, mas a rapidez com que se desencadeou a fúria e a brutalidade do encarniçamento, capaz de
matar o Senhor naquele preciso momento, mostra-nos que é sempre a hora. E isto mesmo é o que desejo
partilhar hoje convosco, queridos sacerdotes: andam juntas a hora do anúncio jubiloso e a hora da perseguição
e da cruz.

A proclamação do Evangelho está sempre ligada ao abraço duma cruz concreta. A luz suave da Palavra gera
clareza nos corações bem-dispostos, e confusão e rejeição naqueles que o não estão. Vemos isto
constantemente no Evangelho.

A boa semente lançada no campo dá fruto – cento, sessenta, trinta por um –, mas desperta também a inveja do
inimigo que obsessivamente começa a semear joio durante a noite (cf. Mt 13, 24-30.36-43).

A ternura do pai misericordioso atrai irresistivelmente o filho pródigo para que regresse a casa, mas suscita
também a indignação e o ressentimento do filho mais velho (cf. Lc 15, 11-32).

A generosidade do dono da vinha é motivo de gratidão nos trabalhadores da última hora, mas é motivo também
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de comentários azedos nos primeiros, que se sentem ofendidos porque o dono é bom (cf. Mt 20, 1-16).

A proximidade de Jesus, que vai comer com os pecadores, ganha corações como o de Zaqueu, o de Mateus, o
da Samaritana..., mas provoca também sentimentos de desprezo naqueles que se consideram justos.

A magnanimidade daquele homem que manda o seu filho pensando que seria respeitado pelos vinhateiros,
desencadeia todavia neles uma brutalidade sem medida: estamos perante o mistério da iniquidade, que leva a
matar o Justo (cf. Mt 21, 33-46).

Tudo isto, queridos irmãos sacerdotes, nos mostra que a proclamação da Boa Nova está misteriosamente
ligada à perseguição e à cruz.

Santo Inácio de Loyola, na contemplação do Presépio (desculpai-me a publicidade de família!), naquela
contemplação do Presépio, exprime esta verdade evangélica quando nos faz observar e considerar o que
fazem São José e Nossa Senhora, como, «por exemplo, caminham e trabalham porque o Senhor nasce na
extrema pobreza e, no final de tantos trabalhos, de fome e sede, de calor e frio, de injúrias e afrontas, morre na
cruz. E tudo isto por mim. Depois – acrescenta Inácio –, refletindo, tira algum proveito espiritual» (Exercícios
espirituais, 116). A alegria pelo nascimento do Senhor, o sofrimento da Cruz, a perseguição.

Ora, a fim de «tirar algum proveito» para a nossa vida sacerdotal, que reflexão poderemos fazer ao contemplar
esta presença precoce da cruz (da incompreensão, da rejeição, da perseguição) no início e no meio da
pregação evangélica? Vêm-me à mente duas reflexões.

A primeira: não nos deve maravilhar a constatação de estar presente a cruz na vida do Senhor no início de seu
ministério, pois estava já antes do seu nascimento: já está presente no primeiro turbamento de Maria ao ouvir o
anúncio do Anjo; está presente nas insónias de José, sentindo-se obrigado a abandonar a sua esposa
prometida; está presente na perseguição de Herodes e nas agruras sofridas pela Sagrada Família, iguais às de
tantas famílias que têm de exilar-se da sua pátria.

Esta realidade abre-nos ao mistério da cruz experimentada antes. Faz-nos compreender que a cruz não é um
facto indutivo, um facto ocasional produzido por uma conjuntura na vida do Senhor. É verdade que todos os
crucificadores da história fazem aparecer a cruz como um dano colateral, mas não é assim: a cruz não depende
das circunstâncias. As grandes cruzes da humanidade e as pequenas – digamos assim! – cruzes nossas, de
cada um de nós não dependem das circunstâncias.

Porque é que o Senhor abraçou a cruz em toda a sua integridade? Porque é que Jesus abraçou a paixão
inteira: abraçou a traição e o abandono dos seus amigos já desde a Última Ceia, aceitou a prisão ilegal, o
julgamento sumário, a sentença desproporcionada, a malvadez sem motivo das bofetadas e cuspidelas? Se as
circunstâncias determinassem o poder salvífico da cruz, o Senhor não teria abraçado tudo. Mas quando chegou
a sua hora, abraçou a cruz inteira. Porque a cruz não tolera ambiguidade; com a cruz, não se regateia!

E a segunda reflexão é esta. É verdade que há algo na cruz que é parte integrante da nossa condição humana,
com os seus limites e fragilidades. Mas é verdade também que, daquilo que acontece na cruz, há algo que não
é inerente à nossa fragilidade, mas é a mordedura da serpente que, vendo o Crucificado indefeso, morde-O e
tenta envenenar e desacreditar toda a sua obra. Mordedura, que procura escandalizar – esta é uma época dos
escândalos –, mordedura que procura imobilizar e tornar estéril e insignificante todo o serviço e sacrifício de
amor pelos outros. É o veneno do maligno que continua a insistir: salva-te a ti mesmo.

E nesta mordedura, cruel e dolorosa, que pretende ser mortal, aparece finalmente o triunfo de Deus. São
Máximo, o Confessor, fez-nos ver que a situação se inverteu com Jesus crucificado: ao morder a carne do
Senhor, o demónio não O envenenou – n’Ele, só encontrou mansidão infinita e obediência à vontade do Pai –
antes, pelo contrário, unida ao anzol da cruz engoliu a carne do Senhor, que foi veneno para ele e tornou-se
para nós o antídoto que neutraliza o poder do maligno.[3]
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Estas são as reflexões que me vieram à mente. Peçamos ao Senhor a graça de tirar proveito destes
ensinamentos: é verdade que, no anúncio do Evangelho, há cruz; mas é uma cruz que salva. Pacificada com o
Sangue de Jesus, é uma cruz com a força da vitória de Cristo que vence o mal e liberta-nos do maligno.
Abraçá-la com Jesus e como Ele, desde «antes» de ir pregar, permite-nos discernir e repelir o veneno do
escândalo com que o demónio procurará envenenar-nos quando chegar inesperadamente uma cruz na nossa
vida.

«Nós, porém, não somos daqueles que voltam atrás (hypostolos)»: diz o autor da Carta aos Hebreus (10, 39).
«Nós, porém, não somos daqueles que voltam atrás», é o conselho que nos dá: nós não nos escandalizamos,
porque Jesus não Se escandalizou ao ver que o seu jubiloso anúncio de salvação aos pobres não ressoava
puro, mas no meio dos gritos e ameaças de quem não queria ouvir a sua Palavra ou queria reduzi-la a
legalismos (moralistas, clericalistas…).

Não nos escandalizamos porque Jesus não Se escandalizou por ter de curar doentes e libertar prisioneiros no
meio das discussões e controvérsias moralistas, legalistas e clericais que suscitava sempre que fazia o bem.

Não nos escandalizamos porque Jesus não Se escandalizou por ter de dar a vista a cegos no meio de gente
que fechava os olhos para não ver ou olhava para o lado.

Não nos escandalizamos porque Jesus não Se escandalizou pelo facto da sua proclamação do ano de graça do
Senhor – um ano que é a história inteira – ter provocado um escândalo público que hoje ocuparia apenas a
terceira página dum jornal de província.

E não nos escandalizamos porque o anúncio do Evangelho não recebe a sua eficácia das nossas palavras
eloquentes, mas da força da cruz (cf. 1 Cor 1, 17).

Pelo modo como abraçamos a cruz ao anunciar o Evangelho – com as obras e, se necessário, com as palavras
–, manifestam-se duas coisas: primeira, os sofrimentos que derivam do Evangelho não são nossos, mas «os
sofrimentos de Cristo em nós» (2 Cor 1, 5), e, segunda, «não nos pregamos a nós mesmos, mas a Cristo
Jesus, o Senhor» e somos «servos, por amor de Jesus» (2 Cor 4, 5).

Quero concluir com uma recordação que tenho dum momento muito escuro da minha vida. Eu pedia ao Senhor
a graça de me libertar daquela situação dura e difícil. Era um momento negro. Uma vez, fui pregar o Retiro a
algumas religiosas, que, no último dia – como era costume então –, se confessaram. Veio uma irmã muito
idosa, com olhos límpidos, mesmo luminosos. Era uma mulher de Deus. No fim, senti vontade de lhe pedir que
rezasse por mim, dizendo-lhe: «Irmã, como penitência reze por mim, porque preciso duma graça. Peça-a ao
Senhor. É que, se for a Irmã a pedi-la, com certeza o Senhor me la dará». Ela ficou em silêncio, parou um bom
bocado, como se estivesse a rezar, depois olhou para mim e disse-me: «Certamente o Senhor conceder-lhe-á a
graça, mas não se engane: dá-la-á segundo o seu modo divino». Isto fez-me muito bem: ouvir que o Senhor
nos dá sempre o que Lhe pedimos, mas fá-lo ao modo divino. Este modo envolve a cruz. Não por masoquismo,
mas por amor, por amor até ao fim.[4]

________________________

[1] Como as frases de que fala um mestre espiritual, Padre Claude Judde; uma daquelas frases que
acompanham as nossas decisões e contém «a última palavra», aquela que leva à decisão e move à ação uma
pessoa ou um grupo. Cf. C. JUDDE, «Instructión sur la connaisance de soi même», Œuvres spirituelles, II
(1883), 313-319): em M. Á. FIORITO, Buscar y hallar la voluntad de Dios (Bs. As. – Paulinas 2000), 248ss.

[2] «Antilegomenon» significa que teriam falado contra Ele: se alguns falavam bem, outros falavam mal.

[3] Cf. Centúria 1, 8-13.
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[4] Cf. Homilia da Missa em Santa Marta, 29/V/2013.

[00444-PO.02] [Texto original: Italiano]

Traduzione in lingua polacca

Ewangelia ukazuje nam przemianę uczuć w osobach, które słuchają Pana. Zmiana jest dramatyczna i pokazuje
nam, jak bardzo z głoszeniem Ewangelii związane są prześladowanie i krzyż. W sercach mieszkańców Nazaretu
zachwyt wzbudzony przez słowa łaski, które wyszły z ust Jezusa, trwał bardzo krótko. Zdanie, które ktoś szepnął
po cichu: „A kim on jest? Czy nie jest to syn Józefa?” (por. Łk 4, 22). To zdanie rozeszło się podstępnie jak
wirus. I wszyscy: „A kim on jest? Czy nie jest to syn Józefa?”.

To jeden z tych dwuznacznych zwrotów, które czasem padają mimochodem. Można go użyć, by wyrazić z
radością: „Jakże to cudowne, że ktoś o tak skromnym pochodzeniu przemawia z takim autorytetem!”. A inny
może go użyć, by powiedzieć z pogardą: „A ten, skąd się wziął? Za kogo się uważa?”. Jeśli dobrze się temu
przyjrzeć, to zdanie to jest powtarzane, gdy apostołowie w dniu Pięćdziesiątnicy, napełnieni Duchem Świętym,
zaczynają głosić Ewangelię. Ktoś powiedział: „Czyż ci wszyscy, którzy przemawiają, nie są Galilejczykami? (Dz
2, 7). I podczas, gdy jedni przyjmowali Słowo z radością, inni brali ich za pijanych.

Formalnie zdawać by się mogło, że wybór pozostaje otwarty, ale jeśli weźmiemy pod uwagę owoce, w tym
konkretnym kontekście, słowa te zawierały zaczyn przemocy, która rozpętała się przeciwko Jezusowi.

Jest to „zdanie pociągające skutek”[1], jak wtedy, gdy jeden mówi: „Tego już za wiele!” i atakuje drugiego, lub
odchodzi.

Pan, który czasami milczał lub odchodził na drugi brzeg, tym razem nie zrezygnował z komentarza, ale obnażył
złośliwą logikę, która czaiła się pod pozorami zwykłej wiejskiej plotki. „Z pewnością powiecie Mi to przysłowie:
Lekarzu, ulecz samego siebie; dokonajże i tu w swojej ojczyźnie tego, co wydarzyło się, jak słyszeliśmy, w
Kafarnaum” (Łk 4, 23). „Ulecz samego siebie...”

„Niech sam się ocali”. W tym tkwi trucizna! To ten sam zwrot, który będzie towarzyszył Panu aż po krzyż:
„Innych wybawiał, niechże teraz siebie wybawi” (Łk 23, 35); „i nas też wybaw” - doda jeden z dwóch złoczyńców
(por. w. 39).

Pan, jak zawsze, nie rozmawia ze złym duchem, odpowiada jedynie słowami Pisma Świętego. Także prorocy
Eliasz i Elizeusz nie zostali zaakceptowani przez swoich rodaków, ale przez fenicką wdowę i Syryjczyka
cierpiącego na trąd: dwoje cudzoziemców, dwoje ludzi innej religii. Fakty trafiły w sedno i wywołały efekt, który
Symeon, ów charyzmatyczny starzec, przepowiedział: że Jezus będzie „znakiem sprzeciwu” (semeion
antilegomenon) (Łk 2, 34)[2].

Słowo Jezusa ma moc wydobyć na światło dzienne to, co nosimy w sercu, co jest zazwyczaj mieszaniną, jak
pszenica i kąkol. A to powoduje walkę duchową. Widząc przeobfite czyny miłosierdzia Pana, słysząc Jego
błogosławieństwa i ewangeliczne „biada wam!”, człowiek jest zmuszony do rozeznania i dokonania wyboru. W
tym przypadku Jego słowo nie zostało przyjęte i sprawiło, iż tłum, rozpalony gniewem, próbował odebrać mu
życie. Ale nie nadeszła jeszcze „godzina" i Pan, jak mówi nam Ewangelia, „przeszedłszy pośród nich oddalił się”
(Łk 4, 30).

Nie nadeszła godzina, ale szybkość, z jaką rozpętała się furia i zaciekłość gniewu, zdolna, by zabić Pana w tej
właśnie chwili, pokazuje nam, że zawsze jest to godzina. I tym chcę się właśnie dziś z wami podzielić, drodzy
kapłani: że godzina radosnego głoszenia i godzina prześladowania i krzyża są ze sobą powiązane.

Głoszenie Ewangelii jest zawsze związane z przyjęciem konkretnego krzyża. Łagodne światło Słowa rodzi
jasność w sercach dobrze usposobionych, a zamieszanie i odrzucenie w tych, które takimi nie są. Widzimy to

Bollettino N. 0199 - 01.04.2021 22



nieustannie w Ewangelii.

Dobre ziarno zasiane na polu przynosi owoc – sto-, sześćdziesięcio-, trzydziestokrotny – ale budzi też zazdrość
nieprzyjaciela, który obsesyjnie sieje w nocy kąkol (por. Mt 13, 24-30, 36-43).

Czułość miłosiernego ojca nieodparcie pobudza syna marnotrawnego, by powrócił do domu, ale budzi też
oburzenie i niechęć starszego syna (por. Łk 15, 11-32).

Hojność pana winnicy jest powodem do wdzięczności dla robotników ostatniej godziny, ale dla pierwszych jest
powodem do gorzkich komentarzy, bo czują się urażeni, ponieważ ich pan jest dobry (por. Mt 20, 1-16).

Bliskość Jezusa, który jada z grzesznikami, zdobywa serca takie jak Zacheusza, Mateusza, Samarytanki..., ale
wywołuje też uczucie pogardy u tych, którzy uważają się za sprawiedliwych.

Wielkoduszność owego człowieka, który posyła swojego syna, sądząc, że rolnicy go uszanują, rozpętuje w nich
jednak dzikość ponad wszelką miarę: mamy do czynienia z tajemnicą nieprawości, która prowadzi do zabicia
Sprawiedliwego (por. Mt 21, 33-46).

To wszystko, drodzy bracia kapłani, pokazuje nam, że głoszenie Dobrej Nowiny jest w tajemniczy sposób
związane z prześladowaniem i krzyżem.

Św. Ignacy Loyola, wpatrując się w Narodzenie Pańskie – wybaczcie mi tę rodzinną reklamę – wpatrując się w
Narodzenie Pańskie, wyraża tę ewangeliczną prawdę, gdy każe nam obserwować i rozważać to, co czynią
święty Józef i Matka Boża: „jak podróżują i trudzą się, aby Pan narodził się w skrajnym ubóstwie, a po tylu
trudach, doznawszy głodu i pragnienia, upału i zimna, krzywd i zniewag, umarł wreszcie na krzyżu; a to
wszystko dla mnie”. Następnie – dodaje Ignacy – „wchodząc w siebie i pożytek jakiś duchowny wyciągnąć”
(Ćwiczenia duchowne, 116). Radość narodzenia Pana, ból Krzyża, prześladowanie.

Jaką refleksję możemy podjąć, aby czerpać korzyści dla naszego życia kapłańskiego, rozważając tę wczesną
obecność krzyża – niezrozumienia, odrzucenia, prześladowania – na samym początku i w samym sercu
ewangelicznego przepowiadania?

Przychodzą mi na myśl dwie refleksje.

Po pierwsze, nie jest zaskakujące, że krzyż jest obecny w życiu Pana na początku Jego posługi, a nawet przed
Jego narodzeniem. Jest on już obecny w pierwszym niepokoju Maryi wobec zwiastowania anioła; jest obecny w
bezsenności Józefa, który czuje się zmuszony do opuszczenia swojej oblubienicy; jest obecny w
prześladowaniach Heroda i w trudnościach, jakich doznaje Święta Rodzina, takich samych, jakie dotykają wiele
rodzin, które muszą udać się na wygnanie ze swojej ojczyzny.

Ta rzeczywistość otwiera nas na tajemnicę krzyża przeżywaną od początku. Pozwala nam zrozumieć, że krzyż
nie jest faktem a posteriori, faktem okazjonalnym, powstałym w wyniku zbiegu okoliczności w życiu Pana. To
prawda, że wszyscy krzyżujący w dziejach sprawiają wrażenie, jakby krzyż był szkodą uboczną, ale tak nie jest:
krzyż nie zależy od okoliczności. Wielkie krzyże ludzkości i małe – powiedzmy tak – krzyże nasze, każdego z
nas nie zależą od okoliczności.

Dlaczego Pan przyjął krzyż w całej jego rozciągłości? Dlaczego Jezus przyjął całą mękę: przyjął zdradę i
opuszczenie przez swych przyjaciół już podczas Ostatniej Wieczerzy, czy zaakceptował bezprawne uwięzienie,
wyrok w trybie doraźnym, nieproporcjonalne orzeczenie, niegodziwość bezpodstawnych policzków i plwocin...?
Gdyby okoliczności decydowały o zbawczej mocy krzyża, Pan nie przyjąłby tego wszystkiego. Ale ponieważ
nastała Jego godzina, przyjął krzyż w całej pełni. W krzyżu bowiem nie ma dwuznaczności! Krzyż nie podlega
negocjacjom.
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Druga refleksja jest następująca. To prawda, że w krzyżu jest coś, co stanowi integralną część naszej ludzkiej
kondycji, ograniczenia i kruchości. Jest jednak również prawdą, że w krzyżu dzieje się coś, co nie jest
nieodłącznie związane z naszą słabością, ale jest ukąszeniem węża, który widząc ukrzyżowanego bezradnym,
kąsa go i próbuje otruć i zdyskredytować całe jego dzieło. Ukąszenie, które ma na celu zgorszenie – to jest
epoka zgorszeń -, ukąszenie, które ma na celu unieruchomienie i czyni bezowocną i nieistotną każdą posługę i
poświęcenie miłości dla innych. Jest to trucizna złego, która stale nalega: wybaw sam siebie.

I w tym ukąszeniu, okrutnym i bolesnym, które chciałoby być śmiertelnym, pojawia się wreszcie triumf Boga.
Święty Maksym Wyznawca ukazał nam, że w przypadku Jezusa ukrzyżowanego sytuacja uległa odwróceniu:
diabeł, kąsając ciało Pana, nie zatruł go - w Nim znalazł jedynie bezgraniczną łagodność i posłuszeństwo woli
Ojca - lecz przeciwnie, zjednoczony z miłością krzyża połknął Ciało Pańskie, które było dla niego trucizną, a dla
nas stało się antidotum unieszkodliwiającym moc złego[3].

Oto refleksje. Prośmy Pana o łaskę wyciągnięcia korzyści z tego nauczania: w głoszeniu Ewangelii zawarty jest
krzyż, to prawda, ale jest to krzyż, który zbawia. Ukojony krwią Jezusa, jest on krzyżem z mocą Chrystusowego
zwycięstwa, które pokonuje zło, które uwalnia nas od Złego. Przyjęcie go wraz z Jezusem i tak jak On, nawet
„zanim” pójdziemy głosić, pozwala nam rozeznać i odrzucić truciznę zgorszenia, którą diabeł będzie próbował
nas zatruć, gdy krzyż niespodziewanie pojawi się w naszym życiu.

„My zaś nie należymy do odstępców” (hypostoles) (Hbr 10, 39) – mówi autor Listu do Hebrajczyków. „My zaś nie
należymy do odstępców”, to rada jaką nam daje: nie gorszmy się, bo Jezus nie był zgorszony, gdy widział, że
Jego radosna nowina zbawienia ubogich nie rozbrzmiewała czystym głosem, lecz pośród krzyków i gróźb tych,
którzy nie chcieli usłyszeć Jego Słowa, albo chcieli zredukować je do legalizmów (moralizmów,
klerykalizmów…).

Nie gorszymy się, ponieważ Jezus nie był zgorszony, musząc uzdrawiać chorych i uwalniać więźniów pośród
dyskusji i sporów moralistycznych, legalistycznych, klerykalnych, które pojawiały się za każdym razem, gdy
czynił dobro.

Nie gorszymy się, ponieważ Jezus nie był zgorszony, musząc dawać wzrok ślepym pośród ludzi, którzy
zamykali oczy, aby nie widzieć lub odwracali wzrok.

Nie gorszymy się, ponieważ Jezus nie był zgorszony faktem, że jego przepowiadanie roku łaski Pana – roku,
który jest całą historią – wywołało publiczny skandal, który dzisiaj zająłby ledwie trzecią stronę prowincjonalnej
gazety.

I nie gorszymy się, że głoszenie Ewangelii nie czerpie swej skuteczności z naszych elokwentnych słów, ale z
mocy krzyża (por. 1 Kor 1, 17).

Od sposobu, w jaki przyjmujemy krzyż głosząc Ewangelię – przez nasze uczynki, a jeśli trzeba, przez nasze
słowa – ukazują się dwie rzeczy: że cierpienia, które przynosi nam Ewangelia, nie są naszymi własnymi
cierpieniami, ale „cierpieniami Chrystusa w nas” (2 Kor 1, 5) oraz że „nie głosimy siebie samych, lecz Chrystusa
Jezusa” i jesteśmy „sługami ze względu na Jezusa” (2 Kor 4, 5).

Chciałbym zakończyć pewnym wspomnieniem. Pewnego razu, w mrocznym okresie mojego życia, poprosiłem
Pana o łaskę, która wybawiłaby mnie z trudnej i ciężkiej sytuacji. Mroczny moment. Poszedłem głosić rekolekcje
pewnym zakonnicom i ostatniego dnia, jak to było wtedy w zwyczaju, spowiadały się. Przyszła bardzo stara
zakonnica, z czystymi oczami, wręcz jaśniejącymi. Była to Boża niewiasta. Poczułem pragnienie, by prosić ją za
mnie i powiedziałam jej: „Siostro, jako pokutę módl się za mnie, bo potrzebuję łaski. Proś o nią Pana. A jeśli
poprosisz o to Pana, to na pewno mi to da”. Odczekała dobrą chwilę, jakby się modląc, a potem popatrzyła na
mnie i powiedziała: „Z pewnością Pan da ci łaskę, ale nie pomyl się: da ją na swój Boski sposób”. Zrobiło mi to
bardzo dobrze, kiedy usłyszałem, że Pan daje nam zawsze to, o co prosimy, ale na swój boski sposób. Ten
sposób wiąże się z krzyżem. Nie ze względu na masochizm, ale z miłości, z miłości aż do końca[4].
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_______________

[1] Jak te wskazane przez mistrza duchowego, ojca Claude Judde; jedno z tych sformułowań, które towarzyszą
naszym decyzjom i zawierają „ostatnie słowo”, to, które prowadzi do decyzji i pobudza osobę lub grupę do
działania. Por. C. JUDDE, Œuvres spirituaelles II, 1883, Instruction sur la connaissance de soi même, 313-319,

[2] Słowo “antilegomenon” oznacza, że będzie się mówiło przeciwko Niemu, że jedni będą mówili o Nim dobrze,
a inni źle.

[3] Por. Centuria 1, 8-13, w: Liturgia godzin, tom I, wydanie II (Pallottinum 2006), s. 458.

[4] Por. Homilia podczas Mszy św, w Domu św, Marty, 29 maja 2013.

[00444-PL.02] [Testo originale: Italiano]

Traduzione in lingua araba

سيسنرف ابابلا ةسادق ةظع

سّدقملا نوريملا ساّدق لالخ

2021 ليربأ / ناسين 1 سيمخلا

سرطب سيّدقلا كيلزاب

رييغتلا اذهو .ّبرلا ىلإ نوغصي نيذلا سانلا رعاشم يف ثدحي يذلا َرييغتلا مويلا ُليجنإلا انل مّدقي
ءولمملا مالكلا هراثأ يذلا باجعإلاف .بيلّصلاو داهطضالاب ليجنإلا نالعإ طابترا ىدم انل رِهظُيو ديدش
ةريغص ةلمج مهدحأ متمت دقف .ةرصانلا لهأ ناهذأ يف اًليوط ْمُدَي مل عوسي مف نم جرخي ناك يذلا ةمعنلاب
:مهعيمج لاق .سوريفلا لثم ةلمجلا هذه ترشتناو .(22 ،4 ول .ار) "؟فُسوي ُنبا سيلأ ؟اذه نَم" :تفاخ توصب
."؟فُسوي ُنبا سيلأ ؟اذه نَم"

ام" :هتشهد نع حرفب رّبعيل مهدحأ اهمدختسي دق .ةرباع ةقيرطب لاقُت يتلا ةمَهبُملا تارابعلا ىدحإ يهو
نم اذهو" :ءاردزاب لوقيل رخآ صخش اهمدختسي دقو ."ناطلسلا اذهب عضاوتم لصأ نم صخش مّلكتي نأ لمجأ
،ةرصنعلا موي لسرلا أدب امدنع ترّركت ةرابعلا هذهف ،بثك نع انرظن اذإ ."؟هسفن ّنظي نم ؟ىتأ نيأ
"؟مهِعَمجَأِب َنيِّيليلج َنومِّلَكَتُملا ِءالُؤه َسيلأ" :مهدحأ لاق .سدقلا حوّرلا مهألم دقو ليجنإلاب ةزاركلاب
.ىراكس نورخآ مهَرَبتعا ،هللا َةملك ُضعبلا َلِبَق اميفو .(7 ،2 لسر)

،دّدحملا قايسلا اذه يف ،تارابعلا هذه رامث ىلإ انرظن اذإ نكلو ،حوتفم رايخ كانه لازي ال هنأ ودبي ،اًّيجراخ
.عوسي ّدض هَنانع َقلطأ ٍفنع نم ةرذب ىلع يوتحت اهّنإف

.ناكملا رداغن وأ رخآلا مجاهنو "!ريثك اذه" :لوقن اننأكو ،[1]"ةيزيفحت ةرابع" اهّنإ

،ةّرملا هذه ّرمي نأ قيلعتلا اذهل حمسي مل ،رخآلا ئطاشلا ىلإ بهذي وأ اًنايحأ تمصي ناك يذلا ،عوسي ّبّرلا
اذه يل َنولوقَت مكَّنَأ َّكش ال" .ةطيسب ٍةدلب ِةرثرث راتس تحت اًّيفخم ناك يذلا ريرشلا قطنملا فشك لب
.(23 ،4 ول) "موحانرَفَك يف ىرَج هَّنَأ انْعِمَس ٍءيَش َّلُك َكِنَطَو يف انُهه ْعَنصاف .َكَسفَن ِفشا ُبيبَط اي :لَثَملا
."…َكَسفَن ِفشا"

َصَّلَخ" :بيلّصلا ىتح اهسفن ُةرابعلا هذه عوسي َّبرلا ُعبتت فوسف !ّمسلا نمكي انه ."هسفن صّلخيل"
.(39 ةيآ .ار) ("انْصِّلَخو َكَسْفَن ْصِّلَخ" صوصللا دحأ فاضأو) ،(35 ،23 ول) "هَسْفَن ْصِّلَخُيْلَف هَريَغ

لبقي مل .سّدقملا باتكلاب اًنيعتسم باجأ لب ،ريّرشلا حورلا عم عوسي ّبرلا رواحتي مل ،داتعملاك
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نابيرغ ناصخش يأ :صربأ ٌّيروس ٌلجرو ةّيقينيف ٌةلمرأ لب ،عاشيلإو ايليإ نيّيبنلا اًقباس ُبعشلا
لجرلا كلذ ،ناعمس هب أّبنت يذلا روعشلا ظقوت يهو ةحضاو عئاقولا .ىرخأ ةنايد نم نيبعش ىلإ نايمتني
ول) [2] (semeion antilegomenon) "ضْفَّرلِل ًةضَّرَعُم ًةَيآ" نوكي فوس عوسي نأ :يمزيراكلاو نسلاب مّدقتملا
2، 34).

نم جيزم ةداع وه يذلاو ،ناسنإلا بلق يف ام ّلك ىلع ءوضلا طيلست ىلع ةردقلا كلتمت عوسي ةملك ّنإ
عوسي ّبرلا اهعنصي يتلا ةضئافلا ةمحرلا لامعأ ىرن امدنع .يحورلا حافكلا بّبسي اذهو .ناؤزلاو ةطنحلا
لَبقُت مل .راتخنو زّيمن نأ ىلع رَبجُن ،ليجنإلا يف !"مكل ليولا" نمو تابيوطت نم هنلعي ام عمسنو
مل "هتعاس" نأ انل لوقي ليجنإلا نكل .هلتق لواحي نأل ،اًبضاغ ،َدشحلا ُرمألا اذه َعفَدو كاذ َموي هُتملك
.(30 ،4 ول) "ىضَمو مهِنيَب نِم" ّبرلا ّرمف ،دعب تَناح دق نكت

ّبرلا لتق ىلع ةرداقلا ةسارشلا ةوارضو مهرئاث اهب راث يتلا ةعرسلا نكلو ،دعب هتعاس تتأ دق نكت مل
،مويلا هيف مككراشأ نأ ديرأ ام اذهو .ماودلا ىلع ىتأت هتعاس نأ انل ُنِّيَبُت ،تاذلاب ةظحللا كلت يف عوسي
.اًعم نايتأت بيلّصلاو داهطضالا ةعاسو ةراشبلا ةعاس نأ :ءازعألا ةنهكلا اهّيأ

بولقلا يف اًرون دِّلوي عيدولا ةملكلا ُرون نأل .سوملم ٌبيلص اًمود اهبحصي ليجنإلاب ةراشبلا ّنإ
.ليجنإلا يف رارمتساب اذه ىرنو .ةّدعتسملا ريغ بولقلا يف اًضفرو اًكابترا قلخي هنكلو ةّدعتسملا

ّودعلا َدسح تراثأ اًضيأ اهنكل - نوثالثو نوتسو ةئام - اهرامث تتأ لقحلا يف تَعِرُز يتلا ةدّيجلا ةرذبلا ّنإ
.(43 -36 .30 -24 ،13 ىتم .ار) هاوق ّلكب اًليل ناؤزلا عرزي يذلا

،15 ول .ار) هءايتساو ربكألا نبالا َطخس اًضيأ راثأ هنكل ،ةمواقم نود لاضلا َنبالا بذج ميحرلا بألا نانح ّنإ
11- 32).

ىدل ةئّيس تاقيلعت اًضيأ بّبس هنكلو ،ةريخألا ةعاسلا لاّمع ىدل نانتمالا بّبس مرَكلا بحاص ءاخس ّنإ
.(16 -1 ،20 ىتم .ار) حلاص لمعلا بحاص ّنأل ءايتسالاب اورعش نيذلا ،ىلوألا ةعاسلا لاّمع

اًضيأ ظقيأ هنكلو ...ةّيرماسلا ةأرملاو ىّتمو اّكز بلق لثم اًبولق حبر ةأطخلا عم لكأي يذلا عوسي برق ّنإ
.اًراربأ مهسفنأ نوّنظي نيذلا ىدل راقتحالا رعاشم

ّلك قوفت ًةوارض مهيف تَقلخ دق هنومرتحيس نيماركلا ّنأ هنم اًّنظ هنبا لسرأ يذلا كلملا ةماهش ّنإ
.(46 -33 ،21 ىتم .ار) رابلا لتق ىلإ عفدي يذلا مثإلا ّرس مامأ انّنإ :سيياقملا

-مهفلا قوفي لكشب– اًمود هقفاري ةراشبلا نالعإ ّنإ ،ءازعألا ةنهكلا ةوخإلا اهّيأ ،اذه ُّلك انل نّيبي
.بيلّصلاو َداهطضالا

،ةّيليجنإلا ةقيقحلا هذه نع - ةيلئاعلا ةياعدلا هذه ىلع ينورذعا – الويول يد سويطانغإ سيّدقلا رّبع
:ءارذعلا ةدّيسلاو فسوي سيّدقلا هلعف ام يف رظننو لّمأتن" انلعج امدنع ،عوسي ّبّرلا داليم يف اًلّمأتم
نأ دعب اًبلص توميو ،عقدم رقف يف عوسي ّبّرلا دلوي ىتح ،اًدهاج الِمَعو ،لاثملا ليبس ىلع ،اراس نيح
سيّدقلا فيضي - مث .يلجأ نم اذه ّلكو .مئاتشلاو تاناهإلاو ،دربلاو ةرارحلاو ،شطعلاو عوجلا ىناع
مث ّبرلا داليم حرف .(116 ددع ،ةيحورلا تاضايرلا) "ةيحورلا دئاوفلا ضعب ىلع لوصحلا ،ًالّمأتم – سويطانغإ
.داهطضالاو بيلصلا مالآ

رِكبُملا روضحلا اذه يف نّعمتن ذإ ةيتونهكلا انتايح نم "ديفتسن" ىتح هب موقن نأ اننكمي لّمأت ّيأ
؟اهبلق يفو ةيليجنإلا ةزاركلا ةيادب يف -داهطضالاو ،ضفرلاو ،مهفلا ءوس- بيلصلل

:ناتركف ينهذ ىلإ ردابتت

.هتدالو لبق ىتحو هتمدخ ةيادب يف ّبرلا ةايح يف اًرضاح بيلصلا ةيؤرل ةشهدلاب رعشن :ىلوألا ةركفلا
نأ هيلع هنأب رعش امدنع ،فسوي قرأ يف اًرضاح ناك ؛كالملا نالعإ ءازإ لّوألا ميرم بارطضا يف اًرضاح ناك
ةلئاعلا اهتهجاو يتلا بعاصملا يفو سدوريه داهطضا يف اًرضاح ناكو ؛ةدوعوملا هتبيّطخ نع ىّلختي
.اهناطوأ رجهت نأ تّرطضا يتلا تالئاعلا نم ريثكلا لثم ،ةسّدقملا
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ّنأ مهفن نأل اندوقتو ."اًقبسم" عوسي ّبّرلا هشاع يذلا بيلّصلا ّرس ىلع حتفنن انلعجت ةقيقحلا هذه
بلصلا ةبوقع اودمتعا نيذلا ّلك ّنأ حيحص .ّبّرلا ةايح يف فورظ نع جتني ،اًّيضرع اًثدح سيل بيلّصلا
دمتعي ال بيلّصلا :كلذك سيل رمألا نكل ،اًّيعبت اًررض ناك ول امك ودبي بيلّصلا نم اولعج خيراتلا يف
ّلك نابلص ،اننابلص يأ ،- ريبعتلا زاج اذإ - ةريغصلاو اهنم ةريبكلا ،ةّيرشبلا نابلص ّنإ .فورظلا ىلع
.فورظلا ةديلو تسيل ،اّنم دحاو

يّلختو هئاقدصأ َةنايخ قناع دقل :مالآلا َّلك ُعوسي قناع اذامل ؟هلماكب َبيلّصلا عوسي ُّبّرلا قناع اذامل
ىوصقلا ةبوقعلاو ةّيروفلا ةمكاحملاو ينوناقلا ريغ زاجتحالا لِبَقو ،ريخألا ءاشعلا دعب هنع هئاقدصأ
امل ،ةيصالخلا بيلّصلا ةّوق تدّدح يتلا يه فورظلا ّنأ ول ؟...رّربم ريغ ٍقصبو ٍتاعفص نِم ضئافلا ّرشلاو
ّيأ كانه سيل هّنأل .هلماكب بيلّصلا قناع ،هتعاس تتأ امدنع نكلو .هلماكب بيلّصلا عوسي ّبّرلا قناع
.بيلّصلا ىلع ضوافتلا عيطتسن ال !بيلّصلا يف سابتلا

اهدودح نم ،ةيرشبلا انتلاح نم أّزجتي ال ءزج وه ،ام اًعون ،بيلّصلا ّنأ حيحص :يهف ةيناثلا ةركفلا اّمأ
وه لب ،انتشاشه يف اًلّصأتم سيل ،بيلّصلا ىلع ثدحي اّمم ءيش كانه ّنأ اًضيأ ٌحيحص نكلو .اهتشاشهو
هذه ىعستو .هتّيقادصم ُهُدِقفُتو هلمع ّلك مّمست نأ تلواحو هتغدلف ،اًلزعأ َبولصملا تأر يتلا ةّيحلا ةغدل
ىلإ ىعستو -حئاضف نمز وه اذه اننمزو– ةحيضف ىلإ نيرخآلا هاجت ةّبحم ِلمع وأ ٍةمدخ ّلك ليوحت ىلإ ةغدللا
."كسفن صّلخ" ـلا ىلع ّرصي يذلا ريرشلا ّمس هّنإ .اًّمهم ريغو اًميقع هلعجو هّلش

ُسيّدقلا َنَّيب دقو .هللا ُراصتنا اًريخأ رَهظَي ،لتقلل فِدهَت يتلا ،ةَمِلؤملاو ةيساقلا ةغدللا هذه يفو
عوسي ّبّرلا دسج ناطيشلا مّمسي مل :بولصملا عوسي عم تبلقنا دق ءايشألا ّنأ فِّرَعُملا سوميسكم
َعلتبا دقف ،كلذ نم سكعلا ىلع لب -بآلا ةدارإل ةعاطو ةيهانتمال ًةعادو اّلإ هيف دجي مل هنأل– هغدل امدنع
ةّوق لِطبُي يذلا قايرتلا حبصأ دقف انل اّمأ ،اًّمس هل حبصأف ّبرلا دسج عم بيلّصلا َفاطخ ُناطيشلا
.[3]ريرشلا

يف ٌدوجوم بيلّصلا :نيَميلعتلا نيذه نم ةدافتسالا ةمعن عوسي ّبّرلا نم بلطنل .ناتركفلا هذه تناك
مسّتا ،مالس ردصم ىلإ َبيلّصلا عوسي ُمد لّوح نأ دعب .صّلخي ٌبيلص هنكل ،حيحص اذه ،ليجنإلا نالعإ
لبق "اًقبسم" هلثمو عوسي عم هانقناع اذإو .ريرشلا نم انرّرحيو ّرشلا بلغي يذلا حيسملا راصتنا ةّوقب
لخدي امدنع هب انمّمسي نأ ناطيشلا ديري يذلا ةرثعلا ّمس ضفرنو زّيمن نأب انل حمسي ،ةزاركلل باهذلا
.عّقوتم ريغ لكشب انتايح يف بيلّصلا

يه هذه ."ِدادِترِالا َءانبَأ انْسَل" .نييناربعلا ىلإ ةلاسرلا بتاك لوقي (39 ،10 بع) "ِدادِترِالا َءانبَأ انْسَل"
ءارقفلل صالخلاب هتراشب نأ ىأر امدنع بضغي مل عوسي نأل ،بضغن ال نحن :انل اهمّدق يتلا ةحيصنلا
هرابتعا اودارأ .همالك عامس يف اوبغري مل نيذلا تاديدهتو تاحيص طسو تّمت لب ،ّيقن ىدص اهل نكت مل
.(...ّيتونهكو يقالخأ) يعيرشت مالك دّرجم

ّمضخ يف ىرسألا رّرحيو ىضرملا يفشي نأ هيلع ناك امدنع بضغي مل عوسي نأل بضغن ال نحن
لمعب اهيف ماق ةّرم ّلك يف تأشن يتلا ةّيتونهكلاو ةيعيرشتلاو ةيقالخألا تافالخلاو تاشقانملا
  .حلاص

اوقلغأ نيذلا طسو نيفوفكملل رصبلا ديعي نأ هيلع ناك امدنع بضغي مل عوسي ّنأل بضغن ال نحن
.رخآلا هاجّتالا يف مهرظن اولّوح وأ اوري ال ىتح مهنيعأ

– هّلك خيراتلا يه ةنس - ّبَّرلا َدنِع ًاضِر ةَنَس نع هنالعإ بّبس امدنع بضغي مل عوسي ّنأل بضغن ال نحن
.ام ةعطاقم ةفيحص نم ةثلاثلا ةحفصلا نم ّلقأ مويلا ّلتحي دق ام ببسب عيمجلا ىدل ًةرثع

1 .ار) بيلّصلا ةّوق نم لب ،غيلبلا انمالك نم اهتّيلاعف لانت ال ليجنإلاب ةراشبلا ّنأل بضغن ال نحنو
.(17 ،1 روق

مزل اذإو ،لامعألاب - ليجنإلاب رّشبن امدنع بيلّصلا اهب قناعن يتلا ةقيرطلا نم ناحضّتي نارمأ كانه
2) "انيلع حيسملا مالآ" ُضيف يه لب انل تسيل ليجنإلا نم يتأت يتلا مالآلا ّنأ :امهو - مالكلاب رمألا
"عوسي ِلْجَأ نِم مكَل ٌمَدَخ َّالِإ ُنحَن امو .ّبَّرلا ِحيسملا َعوسي ىلِإ لب ،انِسُفْنَأ ىلِإ وعْدَن انْسَل" اننأو ،(5 ،1 روق
.(5 ،4 روق 2)
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ّبّرلا نم تبلط ،يتايح نم ةياغلل ةملظم ةظحل يف ،ةّرم تاذ» .يتايركذ ىدحإ اًعجرتسم يمالك متتخأ نأ ّدوأ
،ةيحور ةضاير لالخ تابهارلا ضعب ظعأل تبهذ .ةملظم ةظحل يف .بعصو ّقاش فقوم نم ينصّلخيل ًةمعن
ةريبك ٌتخأ تءاج .فارتعالا ّرس نم بّرقتلل تابهارلا تتأ ،تقولا كلذ يف ةداعلا ترج امك ،ريخألا مويلا يفو
بلطأ نأ يف ةبغرلاب ُترعش ةياهنلا يف .هللا ءاسن نم تناك .اًقح ةئيضمو ،ةيفاص اهنويع ،نّسلا يف
نم يل ةمعنلا هذه يبلطا .ةمعن ىلإ ةجاحب ينأل ،يلجأ نم يّلص كاياطخ نع ةراّفك ،يتخأ" :ُتلقف ًةمدخ اهنم
ول امك ،ةليوط ةظحل ترظتنا مث ،تتمص ."ديكأتلاب اهايإ ينيطعي فوسف ،ّبّرلا نم يل اهتبلط اذإ .ّبّرلا
فوس :كسفن عدخت ال نكلو ،ةمعنلا هذه كحنمي فوس ّبّرلا نإ" :يل تلاقو ّيلإ ترظن مث ،يّلصت تناك
هنكلو هبلطن ام اًمئاد انحنمي ّبّرلا نأب رعشأ نأ اًريثك يندافأ دقل ."ةّيهلإلا هتقيرط ىلع اهاّيإ كحنمي
نم نكلو ،يشوسام قلطنم نم سيل .بيلّصلا نّمضتت ةقيرطلا هذهو .ةيهلإلا هتقيرطب كلذ لعفي
   .[4]ةياهنلا ىتح ةّبحملا ،ةّبحملا قلطنم

 

___________________

انتارارق بحصت يتلا تارابعلا كلت ىدحإ ؛دوج دولك بألا ،يحورلا ملعملا اهيلإ راشأ يتلا تارابعلا لثم [1]
زك عجار .لمعلل ةعومجم وأ اًصخش كرحتو رارقلا ذاختا ىلإ ليمت يتلا كلت ،"ةريخألا ةملكلا" ىلع يوتحتو
.M. Á يف ،(319 -313 .ص تاذلا ةفرعمل تاميلعت) ،II، 1883 ،(Oeuvres Spirituelles) ةيحورلا لامعألا ،دوج
FIORITO، Buscar y hallar la voluntad de Dios، Bs. As., Paulinas, 2000, 248 s.

 

 

ريخلاب مّلكتي فوس ضعبلا ّنأو ،ءوسلاب هنع نومّلكتي فوس مهنأ ينعت ”Antilegomenon“ ةملك [2]
.ءوسلاب نورخآو

 

 

.Máximo el Confesor, Centuria 1, 8-13 .ار [3]

 

 

.2013 ويام/رايأ 29 ،يهلإلا سادقلا لالخ ،اترام ةسيدقلا تيب يف سيسنرف ابابلا ةظع [4]
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